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ZAKLJUČEK KONGRESA PSI Z IZGLASOVANJEM AVTONOMISTIČNE^ RESOLUCIJE

Poleg ideoloških načel določa resolucija
tudi šest pogojev za pogajanja s KD, PSD1 in PRI

Za pogajanja so pooblaščeni člani CK in parlamentarci PSI - Pogoji za 
pogajanja zavrnjene resolucije levičarske struje - Definicija *omejitve 
večine>: izločitev drugih strank pomeni izbiro, ne pa diskriminacijo 
V novem CK PSI je 59 avtonomistov (od teh 15 lombardijevcev),

40 levičarjev in dva pertinijevca

TRST, sreda 30. oktobra 1963

AMERIŠKI ZNANSTVENIK 0 POSLEDICAH ATOMSKE VOJNE

Žuželke in virusi 
edini prebivalci Zemlje

Razprava o razorožitvi v političnem odboru OZN
NEW YORK, 29. — Delegacije sedemnajstih držav ženev

ske razorožit vene konference so nadaljevale včeraj posvetova
nje, da predložijo političnemu odboru OZN resolucijo, ki po
ziva vse države, naj podpišejo mosKovsko pogodbo o delni pre
kinitvi jedrskih poskusov. Do sedaj se niso še sporazumeli. Re
solucijo so imeli predložiti vče-

(Od našega posebnega poročevalca)
RIM, 29. — 35. kongres PSI Je danes odobril zaključno re

solucijo, v kateri se najprej poudarjajo ideološka načela stran
ke («Demokratizacija ni le sredstvo za prevzem oblasti, am
pak je pridobitev delavskega razreda, orodje njegove osvobo
ditve in nujno sredstvo za izvr
ševanje oblasti in njene javne

PIETRO NENNI

kontrole»); nato pojasnjuje po
men in vlogo politike levega 
centra («Ne gre za splošno za
vezništvo med socialisti in de
mokristjani... ampak za sodelo
vanje na podlagi vladnega pro
grama, da bi — v korist vseh 
delavcev — zagotovili popolno 
uveljavljenje ustave, razvoj de
mokracije, stvarno pridobitev, 
naraščajoči vpliv in naraščajo
čo oblast v družbi in državi»); 
ugotavlja, da je taka politika v 
sedanjih razmerah edina, ki 
more zlomiti odpor konserva
tivnih sil, in zaključuje, da kon
gres pooblašča centralni odbor 
in socialistični parlamentarni 
skupini za pogajanja z drugimi 
strankami za sestavo nove vla
de levega centra na podlagi 
«obsežnega, temeljitega progra
ma za obnovo dežele».

Za tako sodelovanje sociali-
tiHiiiiiiiiiiniiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiHmiiiiiiiiiaiiniiiiiinitiiiiimiiiHiiimimiiiiiiiiiiiiiimiiimiiiimiiMniimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuniiiiiiiuiiiiiiiitaiiiiu!

PRVE IZJAVE 0 REZULTATIH KONGRESA PSI

Nenni: Politični sklepi so jasni 
Basso: Kongres se še ni končal

Poslanci so skoraj soglasno izglasovali zakonski odlok o ekonomičnih 
in ljudskih stanovanjih - Senat je sprejel resolucijo o prekinitvi pia• 

čevanja povišanih prispevkov za socialno zavarovanje kmetov
RIM, 29. — Po zaključku socialističnega kongresa je bila no

coj vsa pozornost politikov obrnjena na njegove rezultate. Tre
nutno razpolagamo le z ocenami sklepov, ki so jih v svojih 
izjavah dali socialistični prvaki sami. Na zadevno vprašanje 
je Nenni takole odgovoril novi
narjem: «Zadovoljni smo, ker 
se je kongres dobro zaključil, 
v bratskem ozračju in z jasni
mi političnimi sklepi.» Levičar
ski voditelj Lelio Basso pa je 
dejal ravno narobe: «Kongres 
se še ni končal. Njegov resnič
ni rezultat se bo videl čez dva, 
tri tedne.»

Bassov somišljenik Vecchietti: 
•Sklep večine ne odgovarja jasno 
na vprašanja, ki so jih postavili 
glede gospodarske in zunanje po
litike ter glede uporabe parla
mentarnih glasov. Kompromisna 
igra v avtonomistični struji je i- 
mela očitno negativno težo. Na ta 
hačin se je zgubila priložnost, da 

stranka predstavi na pogaja
njih za vlado enotna, kajti poga
janja bodo prav gotovo težavna». 
Socialistični sindikalni voditelj 
Santi je izjavil: «Kongres se je 
končal. Zadovoljen sem z oprav
ljenim delom». Avtonomistični se- 
nator Vittorelli: «Sklepi kongresa 
odpirajo pot odločnemu preobra
tu v italijanski politiki. Sociali
stična stranka je prevzela svojo 
odgovornost in sedaj je na vrsti 
Krščanska demokracija, da pre
vzame svojo».

Od političnih voditeljev izven PSI 
J« voditelj PSDI Saragat izjavil, da 
bo rezultate kongresa socialistične 
stranke ocenilo vodstvo PSDI, ter 
je nato podal novinarjem obširno 
Izjavo, v kateri polemizira z Nen- 
hijevo razlago znamenitega razkola 
v socialistični stranki leta 1947, zna
nega pod imenom «razkol v palači 
Barberini». V svoji polemični izja
vi zavrača Saragat Nennijeve tr
ditve, češ da je bila tedaj izbira so
cialdemokratov nujna, kajti «nobe
na strankarska disciplina ne more 
obveljati spričo izbire: svobodna in 
demokratična Italija ali Italija pod 
težko diktaturo».

Poslanci so danes skoraj soglas
no (s 319 glasovi proti 9) izglasovali 
zakonski odlok o pooblastilu vladi 
za pospeševanje zidanja ekonomič
nih in ljudskih stanovanj. Glasova
nje je bilo tajno in pred njim je 
o zakonskem odloku obširno govo
ril minister za javna dela Sullo. 
Med drugim je povedal, da se bo 
jutri sestal osrednji odbor za upra
vo delavskih stanovanj, ki bo odo
bril načrt za triletno upravljanje, 
ki zadeva 150 milijard lir za sektor, 
ki zajema podrejene delavce, 90 mi
lijard za podpore raznim podjet
jem in ustanovam ter 75 milijard 
za zadruge. Poslanci bodo nadalje
vali delo jutri dopoldne; razprav
ljali bodo o zakonskem predlogu, 
ki vsebuje določbe za deželne volit
ve v avtonomni deželi Furlanija- 
•Julijska krajina.

Na seji sehata je med razpravo 
0 proračunu ministrstva za delo 
obširno govoril minister Delle Fa
ve. Nato pa je sledila zelo dolga 
'n živahna razprava o resoluciji, 
s katero so socialistični in komu
nistični poslanci zahtevali, naj 
vlada poskrhi, da se preneha pla: 
čevanje povišanih prispevkov za 
socialno zavarovanje kmetov, ki 
tega poviška ne zmorejo. Minister 
Delle Fave se je izgovarjal, da 
bi s tako resolucijo razveljavili 
zadevni zakon o poviških prispev
kov, zaradi česar se je razprava 
zaostrila, in seja je morala biti

prekinjena. Med prekinitvijo pa 
je prišlo do sporazumnega formu
liranja besedila resolucije, v ka
teri je rečeno, da bo vlada preki
nila izterjevanje obrokov od kme
tov za leto 1961-62, ki bodo do
zoreli letos v decembru; medtem 
pa bo vlada ponovno prouéila po
ložaj in poskrbela, da bodo pri
tožbe zainteresiranih proučili, 
medtem pa se bo vlada vzdržala 
slehernega postopka. Besedilo so 
nato senatorji soglasno odobrili. 
Jutri bo senat začel obravnavanje 
proračuna zunanjega ministrstva.

Predsednik republike Segni pa 
je danes najprej prisostvoval u- 
stoličenju novega vrhovnega sod- 
nega sveta ob navzočnosti pred
sednika poslansse zbornice, pod
predsednika senata, predsednika 
vlade Leoneja, predsednika ustav- 
nega sodišča in pravosodnega mi
nistra. Zvečer pa se je udeležil 
svečanosti ob začetku pouka na 
novi enotni srednji šoli «Alessan
dro Manzoni» v Rimu, ki ima 140,') 
učencev in je odlično ter moder
no opremljena. Navzoč je bil tu
di prosvetni minister Gui, ki je 
imel daljši govor o pomenu nove 
enotne srednje šole.

da se borbenost italijanskega de
lavskega razreda ni zmanjšala. (X 
menil je uspeh CGIL pri volit
vah v FIAT. Dejal je dalje, da 
se delavci zavedajo, da se v Za
hodni Evropi ustvarja nov polo
žaj, na katerega je treba biti 
pripravljeni ter iskati enotnost 
v borbi proti monopolom.

Lama je nato govoril o moskov
skem sporazumu in o mednarod
nem delavskem gibanju ter pouda
ril nujnost enotnosti. Prav tako 
je treba brnniti mednarodno sin
dikalno enotnost, ki mora sloneti 
ne na kompromisu, temveč na av
tonomiji posameznih gibanj, «ki 
vsa stremijo, čeprav s svojimi o- 
sebnimi značilnostmi, k skupnemu 
smotru».

Pozdravi na kongresu 
sovjetskih sindikatov

MOSKVA, 29. — Danes se je 
nadaljeval trinajsti kongres Zve
ze sovjetskih sindikatov. Na da
našnji seji so kongres pozdravili 
številni predstavniki tujih sindi
katov. Med drugimi je bil tudi 
predstavnik kitajskih sindikatov, 
ki je imel zelo zmeren govor, ne 
da bi kakor koli polemiziral. «Pri
šli smo, je izjavil, da pozdravimo 
delavski razred dežele, ki je z 
oktobrsko revolucijo začrtala pot 
človeštvu na poti v socializem. 
Sovjetski delavski razred je do
segel uspeh za uspehom in je 
spremenil zaostalo deželo v moč
no industrijsko deželo. Vsak u- 
speh sovjetskega delavskega raz
reda je tudi naš uspeh».

Zatem je izjavil, da bo tudi Ki
tajska z lastnimi silami zgradila 
močno industrijsko in kmetijsko 
državo, ter je nato govoril o ak
ciji ZDA v Južnem Vietnamu, 
Laosu in na Kubi, kjer podpirajo 
prevratno dejavnost proti prido
bitvam tamkajšnjega ljudstva. 
Dodal je, da ameriški imperiali
zem kaže svojo napadalnost po
vsod, kjer se narodi borijo za o- 
svoboditev.

Govoril je zatem o nujnosti, da 
se vsi narodi združijo v borbi 
za miroljubno sožitje in je ome
nil «revizionizem, oportunizem in 
nacionalizem». Poudarjal je tudi 
potrebo enotnosti delavcev vsega 
sveta, in je na koncu izjavil, da 
ne bo mogla «nobena sila razbiti 
prijateljstva, ki mnogo let druži 
kitajsko ljudstvo s sovjetskim 
ljudstvom. Kitajski delavci bodo 
storili vse, da ohranijo prijatelj
stvo z narodi Sovjetske zveze».

Italijanski delegat Lama je v i- 
menu italijanskih delavcev po-

Položaj v Dahomeju
COTONOU, 29. — Polkovnik So

glo je na tiskovni konferenci iz
javil, da bodo v Dahomeju, ko bo 
vzpostavljen mir, sestavili do- 
končno vlado. Razen tega bodo v 
najkrajšem času volitve. Dalje je 
Soglo izjavil da ne bodo začeli 
nobenega sodnega postopka proti 
bivšim ministrom, ki so sedaj 
«pod varstvom vojske». Mogli se 
bodo vrniti domov, ta'^oj ko bo 
vzpostavljen popoln mir.

Končno je Soglo izjavil, da bo 
začasna vlada spoštovala vse spo
razume, ki jih je sklenila vlada 
predsednika Mage.

Kakšen je namen vojske, ni še 
moč vedeti. Zdi se pa, da je voj
ska nastopila, da prepreči, da bi 
sindikati preveč vplivali na raz
voj dogodkov.

stov v vladi se postavljajo na
slednji pogoji:

1. politika gospodarskega na
črtovanja in reforme struktur 
(začenši s kmetijstvom, na pod
ročju šolstva in urbanistike);

2. nova politika glede kme
tijstva ( odprava spolovinar- 
st va; reforma tržnih organi
zmov, najprej demokratična re
forma Federconsorzi);

3. integralno uveljavljenje u- 
stave (deželna ureditev, refor
ma odnosov med državo in dr
žavljani, reforma zakona o jav
ni varnosti, zakonikov, sodstva; 
odprava vsakršne diskriminaci- 
je med državljani, priznanje in 
spoštovanje sindikalnih, politič
nih in državljanskih pravic de
lavcev na delovnih mestih; svo
boda kulture in umetnosti);

4. reforma javne uprave in 
javnih ustanov;

5. politika pospeševanja znan
stvenega raziskovanja in demo
kratična reforma šolstva; pred
nost državni šoli;

6. socialna politika, ki naj te
melji na radikalni reformi so
cialnega skrbstva, da bi zagoto
vili socialno varnost vsem dr
žavljanom, ne glede na njihove 
dohodke.

Kar zadeva zunanjo politiko 
Italije, se poudarja, da mora i- 
talijanska vlada težiti h koordi
naciji vseh naporov («znotraj 
in izven blokov»), da bi rešili 
temeljna vprašanja miru. PSI 
nasprotuje vsakršni obliki «na
cionalne jedrske oborožitve», 
zlasti pa atomske oborožitve 
Nemčije; sodi, da so vprašanja 
varnosti političnega, ne pa iz- 
ključno tehnično-vojaškega zna
čaja; vprašanje večstranske je- 
drske sile NATO pa je treba 
obravnavati v zvezi s predlo
gom laburistov (ki se odrekajo 
lastni atomski sili) in v zvezi 
s perspektivo ostvaritve brez- 
atomskih področij, ki bodo o- 
lajšala rešitev nemškega vpra
šanja. PSI ima za rešeno vpra
šanje vojaških oporišč v Italiji 
z umikom ameriških raketnih 
izstrelkov.

Kar zadeva tako imenovano 
«omejitev večine», resolucija 
poudarja: «Parlamentarno veči
no levega centra bodo sestav
ljale štiri stranke, ki bodo spre
jele skupno obvezo. Izločitev 
drugih strank pomeni izbiro, ne 
pa diskriminacijo: povsem na
ravno demokratično izbiro v 
pluralističnem sistemu, ki naj 
ne zajamči le pravice, ampak 
tudi koristno vlogo opozicije. 
Omejitev večine v okviru odgo
vornosti štirih strank pomeni 
samo to.»

Kar zadeva uveljavljenje politi
ke levega centra v organih kra
jevne uprave, se odločitev prepu
šča krajevnim organizacijam stran
ke, po predhodnem posvetovanju 
z osrednjimi organi PSI.

Na koncu se resolucija zadržuje 
na notranjih vprašanjih stranke 
in poudarja, da je treba odpra
viti frakcionizem, ker je to v na
sprotju z razrednim značajem 
stranke. Novi vodstveni organi 
bodo proučili to vprašanje: ne 
gre za to, da se odpravijo stru
je in izmenjava mnenj, ampak 
za to, da se odpravi njihova se

danja degeneracija v kristalizira
ne frakcije.

Resolucijo avtonomistične veči
ne je kongres odobril z večino 
glasov in zavrnil resolucijo levi
ce, ki poudarja med drugim, da 
večina PSI v pogajanjih za sesta
vo vlade ne more prekoračiti na
slednjih meja: nasprotovanje vsa
kršni neposredni ali posredni po
litiki, ki bi težila k blokiranju 
mezd; nasprotovanje neposredni
ali posredni atomski oborožitvi 
Nemčije, večstranski atomski o- 
borožitvi NATO in raketnim opo
riščem v Italiji; odstranitev ome
jitve večine, ki bi podredila de- 
mokristjanski desnici uresničenje 
programskih obvez vlade, če bi 
izključili uporabo komunističnih 
glasov. Odstranitev (eh «temelj
nih točk» bi pomenila «zmago 
dorotejskega manevra, ločila PSI 
od delavskih množic in bi ogro
žala enotnost stranke». V drugem 
delu pa resolucija levice zatrjuje, 
da je politika levega centra pro
padla, in da pomeni poskus vsi
liti stranki socialdemokratsko po
litiko, ki «nasprotuje njenemu 
značaju in tradiciji»; zaključuje, 
da je treba «pospeševati na j več
jo enotnost med delavskimi mno

žicami: v odnosih z delavci, ki. 
so pod vplivom katoliških orga
nizacij, da bi dosegli skupno ak
cijo; v odnosih s komunisti, v 
skupni akciji, ki naj ustreza po
trebam italijanskih delavcev, da 
bi napredovali k socializmu».

Kongres je odobril resolucijo so
lidarnosti z narodi Španije, Portu
galske in Grčije v njihovi borbi 
za svobodo in demokracijo v svo
jih državah. Hkrati je odobril 
tudi resolucijo, ki se nanaša na 
Maroko.

Po odobritvi nekaterih spre
memb v statutu stranke (med nji
mi tudi spremembe, da se število 
članov centralnega odbora pove
ča na 101) so delegati izvolili novi 
centralni odbor, v katerem 59 
članov pripada večini, 40 članov le
vici, 2 pa pristašem Pertinija. Sku
pina okrog Lombardija ima v no
vem centralnem odboru 15 pri
stašev, med katerimi le 8 «zve
stih», sedem pa je najnovejših, 
ki so glasovali proti sporazumu 
v preteklem juliju, ko je šlo za 
sestavo vlade levega centra po 
volitvah 28. aprila. Zatem- so iz
volili novo razsodišče in nov nad
zorni odbor.

D. H.

raj zjutraj političnemu odboru, 
ki je razpravljal o prekinitvi Je
drskih poskusov. Ker se delega
cije niso mogle sporazumeti, je 
politični odbor začel razpravlja
ti o naslednji točki, to je o 
splošni in popolni razorožitvi. 
Danes je govoril italijanski de
legat Zoppi.

Kemik dr. Robert Wurtz, ki je 
nameščen v zavodu za fiziologijo 
in nevrologijo na was-hingtonski 
univerzi, je objavil v reviji «cNu- 
clear Informations» članek o u- 
činkih termonuklearne vojne. 
Znanstvenik je mnenja, da bodo 
žuželke in virusi zamenjali člo
veka, če bi na svetu prišlo do 
termonuklearne vojne.

Wurtz pravi v začetku svojega 
članka, da je težko napovedovati 
posledice nuklearne vojne, ker je 
naše znanje o učinkovanju ra

ka odpornosti žuželk. Virusi so 
zelo odporni proti žarčenju, ka
dar so izolirani v kaki celici.»

Vsa živa bitja iste skupnosti so 
med seboj odvisna, in učinki žar- 
čenja na eno vrsto povzročajo ne
ke vrste verižne reakcije, ki za
jame vse ostale vrste. Najjasnejši 
primer takega stanja je primer 
ptičev in žuželk. Izginotje ptičev 
zaradi termonuklearne vojne, ki 
bi uničila pretežni del človeštva, 
bi odprla pot žuželkam, ki jih 
normalno uničujejo ptiči. Zelo 
veliko naraščanje števila žuželk 
bi povzročilo uničenje številnih 
vrst rastlin in živali ne samo na 
področju, ki bi ga prizadelo žar- 
čenje, temveč tudi na sosednih 
področjih.

«Medtem ko bi žuželke postale 
gospodar obširnih področij glo
busa, nadaljuje Wurtz, bi se šte- naše znanje o ucinKovanju ra- yjj0 preostalega človeštva, drugih 

dioaktivnega žarcenja se nezadost- bivali in rastlin nadalje zmanjša- 
n.°.- Vendar je mo??^e dovolj re- j zaradi dolgoročnega učinkova- 
alistično domnevati na podlagi -
znanstveno ugotovljenega načela: 
odpor proti žarčenju je različen 
pri različnih živalih in rastlinah 
ter se postopoma manjša od niž
jih do višjih bitij. Sesalci, vštev- 
ši človek, so najbolj občutljivi 
za škodljive učinke radioaktivno
sti.

«Ptiči, piše Wurtz, so nekoliko 
odpornejši od majhnih sesalcev.
Odpornost proti radioaktivnosti je 

ri žuželkah do stokrat večja ka- 
„or pri ptičih in sesalcih. Odpor
nost bakterijev je praktično ena-
k-
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Štirje afriški poglavarji v Bamaku 
da bi rešili alžirsko-afriški spor

Upanje, da bodo razgovori pozitivni - Budiaf bo izpuščen iz zapora?
BAMAKO, 29. — Maroški kralj Hasan, alžirski predsednik 

Ben Bela in etiopski cesar Hai le Sfilasi, so prišli danes v Ba- 
mako na skupne razgovore s predsednikom Malija Modibom 
Keito.

Štirje državni poglavarji so 
se imeli zbrati na skupnem ko
silu, ker pa so bili trudni žara» 
dì potovanja, so kosili vsak za
se v prvem nadstropju predsed
niške palače. Razen tega se je 
delo konference; ki je bilo do
ločeno za 17. uro po srednjeev
ropskem času, odložilo za ne
kaj ut. Fotrdili so, da se bo 
konferenca začela zvečer. Zdi

med Alžirijo in Marokom, ki bi 
utegnili biti ideološkega značaja, 
je glavni povod za spopad dala 
maroška zahteva po delu ozemlja, 
ki je v notranjosti alžirskih meja. 
Maroko zahteva področje, ki gre 
od Tindufa do Kolomb Bešara. 
Kakor je znano, zahteva Maroko 
tudi Mavretanijo, o kateri pravi, 
da je sestavni del Maroka. Zna- 

__ čllno je, da je spofno ozemlje pu- 
se, da se je stvar zavlekla žara-1 ščava, toda tu so bogati rudniki 
di stikov med posameznimi de- ž£leza i« drugih kovin. Maroška voj-
***** t» **» « ■»»«

dufu, da bi si ustvarila vojaškoAlžirije in Maroka še precej na
razen.

Predstavnik alžirske delegacije 
je nocoj izjavil, da se predsednik 
Ben Bela in kralj Hasan nista še 
sestala, osem ur po prihodu v 
Bamako, Doda) je, da se upa, da 
bodo razgovori «prinesli nekaj 
pozitivnega».

Ben Bela bo moral vsekakor od
potovati v Alžir jutri zvečer ali 
v četrtek zjutraj, da prisostvuje 
v prestolnici proslavi neodvisno
sti.

Alžirski predsednik Ben Bela je 
pred odhodom iz Alžira izjavil, da 
vroče želi miru na zdravi in trd
ni podlagi. Izjavil je, da se bo 
za prvega novembra vrnil v Al
žir, ko bodo proslavljali obletnico 
alžirske revolucije.

Maroški radio je v svojem no
cojšnjem komentarju med drugim 
izrazil upanje na uspeh konferen
ce in je pripomnil: «Ce bi konfe
renca propadla, tedaj bo vojna, 
dolga in nečloveška vojna brez 
premaganih in zmagovalcev, ker 
bo blaznost edina zmagovalka, in 
bratstvo edini poraženec».

Ne glede na druge vzroke spora
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Franciji grozi val stavk
Vlada bo mobilizirala del tehnikov na letališčih

PARIZ, 29. — Francoska vlada 
je sklenila mobilizirati del tehni
kov pri varnostnih napravah za 
letalstvo v zvezi s stavko, ki se 
bo začela 31. oktobra opoldne in 
se bo končala 4. novembra zjutraj. 
Računajo, da bo s tem zagotov
ljeno 30 odstotkov normalnega pro
meta.

Spričo novega vala stavk, ki se 
pripravlja, upa vlada v uspeh 
razgovorov «pri okrogli mizi». V 
tem okviru misli razpravljati s 
sindikati o vprašanjih, ki so po
vezana z gospodarsko politiko via. 
de, ki jo določa stabilizacijski 
načrt od 12. septembra. Do tega 
načrta pa so sindikati zavzeli po
vsem negativno stališče.

Po stavki železničarjev, ki je 
bila prejšnji teden, se napovedu
jejo nove stavke. Jutri, 30. okto
bra bodo stavkali uradniki in na
meščenci prefektur in podprefek- 
tur; 30. in 31 bodo stavkali banč
ni uradniki in nameščenci; od 31. 
do 4. novembra tehniki na leta
liščih; 6. novembra državni urad
niki in učitelji. Nameščenci pri 
plinu in elektriki so določili eno
dnevno stavko za dan, ki se mo
ra še določiti,

Rudarji v rudnikih železa so za 
4. novembra napovedali pohod na

CGT napovedala, da bodo pozvali 
200.000 rudarjev v premogovnikih, 
in v drugih rudnikih v Franciji, naj 
podprejo akcijo lorenskih rudarjev 
s 24-urno stavko, ki naj bo 6 no- 
vembra. Okoli 30 županov je zagro
zilo z odstopom, če ne bo vlada 
sprejela primernih ukrepov.

Tudi na podeželju je zelo napeto. 
Včeraj je bila v 130 občinskih ura
dih departmaja Herault upravna 
stavka v podporo zahtevam vino
gradnikov. Danes je odbor za o- 
brambo vinogradništva v Montpel- 
lieru razpravljal na posebni seji o 
nadaljnjih korakih.

Predsednik splošne zveze vino
gradnikov na jugu Francije Je na
povedal ostavko, ker Je mnenja, da 
s pogajanji ni mogoča zadovoljiva 
rešitev.

zdravil delavce Sovjetske zveze. | Metz. Ce ne bo vlada do tedaj spre- 
Govoril je o številnih sindikalnih Jela ukrepov, da zaustavi krizo, ki 
bitkah ital. delavcev in poudaril, I grozi rudnikom, je zveza rudarjev

Adolphe Menjou 
je umrl

HOLLYWOOD, 29. - Filmski 1- 
gralec Adolphe Menjou je danes 
umrl v Hollywoodu v starosti 73 
let. Menjou se je rodil v Pittsbur
ghu v Pensilvaniji in Je začel film
sko kariero leta 1912. Leta 1950 je 
zapustil film.

Adolphe Menjou je že dalj časa 
bolehal za zlatenico. Bil Je med 
največjimi ameriškimi filmskimi 
igralci med prvo in drugo vojno.

J. Blaževič o odnosih 
SFRJ do Alžirije

BEOGRAD, 29. — Na vabilo al
žirske vlade je odpotovala danes 
dopoldne z letalom v Alžirijo na 
proslavo 1. novembra, dneva vsta- 
je ljudstva Alžirije, delegacija ju- 
goslovanske vlade, ki jo vodi član 
zveznega izvršnega sveta in pred
sednik zvezne gospodarske zbor
nice Jakov Blaževič. Vodja dele
gacije Blaževič je pri odhodu iz- 
javil novinarjem, da Jugoslavijo 
vežejo z Alžirijo poleg splošpih 
simpatij tudi prijateljski stiki o- 
svobodilne borbe in mirne gradit
ve. V okviru rednega trgovinske
ga, gospodarskega, kulturnega in 
znanstvenega sodelovanja pomaga 
Jugoslavija Alžiriji pri graditvi 
njenega gospodarstva, njene mla
de industrije in kmetijstva, tako 
da navzočnost jugoslovanske vlad. 
ne delegacije na proslavi 1. no
vembra ne pomeni samo navzoč
nost na ta dan, tčrhveč trajno so- 
delovanje med obema državama.

prednost ob začetku razgovorov v 
Bamaku.

V poučenih krogih v Alžiru se 
je zvedelo, da namerava Ben Be
la ob prazniku prvega novembra, 
ki je obletnica alžirske republi
ke, izpustiti na svobodo Mohame
da Budiafa, ki je bil aretiran ju
nija zaradi protivladnega delova
nja. Njegovo izpustitev vztrajno 
zahteva fronta socialističnih sil, ki 
jo vodi Ait Ahmed in ki je or
ganiziral upor v Kabiliji. izpu
stitev bo vsekakor korak za po- 
mirjenje v deželi. Zdi se, da no
do skupno z Budiafom izpuščeni 
tudi drugi štirje politični jetniki, 
ki so poročnik Aluaš, polkovnik 
El Arab, Mohamed Junes in Musa 
Kebaili.

Sovjetski letali 
pripeljali zlato 
v Pariz in London

PARIZ, 29. — Danes je prispelo 
na pariško letališče Le Bourget 
iz Moskve sovjetsko letalo «Tu- 
104» s tovorom 10 ton in 720 kilo
gramov zlatih plošč spravljenih 
v 178 zabojih, katerih vrednost 
znaša približno sedem milijard in 
pol lir.

Zlato so pod nadzorstvom obo
rožene straže pripeljali z oklep
nim kamionom, ki so ga sprem
ljali oboroženi agenti na motor
jih, v Francosko banko Ni znano, 
ali bo zlato ostalo v f’arizu. Ne
kateri menijo, da ga bodo poslali 
v London, da plačajo sovjetski 
uvoz žita iz ZDA in Kanade.

Kakor poročajo iz Londona, je 
prispelo na tamkajšnje letališče 
drugo sovjetsko letalo s petimi 
tonami in pol zlata v skupni vred
nosti dveh milijonov in dve sto 
tisoč šterlingov. Policija je odre
dila izredne varnostne ukrepe. 
Funkcionarji letališča so izjavili, 
da ne vedo. ali je zlato namenje
no v kako drugo državo, ali pa bo 
ostalo v Londonu.

Iz Washingtona javljajo, da je 
sovjetski ravnatelj urada za uvoz 
in izvoz žita Leonid Matejev imel 
včeraj v Washingtonu razgovore 
s številnimi ameriškimi trgovci z 
žitom glede možnosti nakupa šti
rih milijonov ton žita v ZDA. Po
gajanja Matejeva potekajo vzpo
redno z razgovori, ki jih ima po
močnik sovjetskega ministra za 
zunanjo trgovino Borisov s pred
stavniki ameriške vlade glede 
splošnih pogojev za dobavljanje 
ameriškega žita Sovjetski zvezi.

V Bonnu je zvezno ministrstvo 
za kmetijstvo sporočilo, da so po
oblastili izvoz 150.000 ton pšenične 
moke iz Zahodne Nemčije v So
vjetsko zvezo. Skupno računa So
vjetska zveza, da bo kupila v Za
hodni Nemčiji 300.000 ton pšenič 
ne moke.

Nove demonstracije 
črncev v ZDA

NEW YORK, 29. — Sinoči je 
nad 500 črncev demonstriralo po 
ulicah Filadelfije, ker je v soboto 
neki policaj ustrelil mladega črn
ca. Policaj trdi, da je streljal za
radi zakonite obrambe, ker da je 
črnec potegnil nož, ko ga je hotel 
aretirati.

Demonstracija je sledila zboro
vanju, ki ga je organizirala kra
jevna organizacija proti rasni dis
kriminaciji. Demonstranti so raz
bili več izložbenih oken.

V St. Louisu v državi Missouri 
se je včeraj nad 300 katoličanov, 
med katerimi je bilo sto duhovni
kov, udeležilo zborovanja v sre
dišču mesta, na katerem so pro
testirali proti rasni diskriminaciji. 
75 odstotkov demonstrantov je bi
lo bele polti. Predstavnik nadško
fije je izjavil, da demonstracije 
niso organizirale cerkvene obla
sti, toda nadškof jo je odobril.

Medtem je predsednik Kennedy 
predložil nov zakon o državljan
skih pravicah, ki predstavlja kom
promis med prvotnim načrtom 
vlade (ki je bil po mnenju čla
nov pravosodne komisije v pred
stavniki zbornici premlačen) in 
načrtom podkomisije predstavni
ške zbornice (ki je bil po mne
nju vlade preveč radikalen, da 
bi lahko upali na njegovo odo
britev v kongresu).

Pravosodna komisija v predstav
niški zbornici je novi načrt za
kona odobrila. Vlada mora pri 
tem računati na opozicijo demo
kratov v južnih državah ter ra
zen na podporo severnih demo
kratov tudi na podporo nekaterih 
zmernih republikancev.

Odobreni načrt zakona se na
naša na volilno pravico, na inte
gracijo v šolah, na podaljšanje o- 
blašti komisije za državljanske 
pravice ter vsebuje novo določbo, 
na podlagi katere vlada lahko 
odkloni finansiranje nekaterih na
črtov, kakor na primer na sek
torju javnih del, če se izvaja 
rasna diskriminacija pri njih iz
vajanju.

nja žarčenia — tj. zaradi raka na 
pljučih, na koži, na prsih, na 
spolnih organih — ki bi se ču
tili za desetine in desetine let». 
Znanstvenik dodaja, da bi gene
tični učinki trajali stoletja.

Pavle Bojc imenovan 
za novega 
veleposlanika SFRJ 
v Argentini in poslanika 
v Paragvaju

BEOGRAD, 29. — Z ukazom 
podpredsednika republike Aleksan.
dra Rankoviča je bil za izredne
ga in opolnomočenega velepčslam. 
ka Jugoslavije v Argentini in o- 
polnomočenega poslanika v Para- 
gvaju imenovan Pavle Bojc, do
sedanji pomočnik ministra v dr
žavnem tajništvu za zunanje za
deve. Pavle Bojc, ki je rojen v 
Nemški vasi v Sloveniji, je kon
čal srednjo šolo v Ljubljani in 
študiral na visoki šoli za'javno 
upravo in mednarodne posle v 
Pittsburghu in na visoki šoli po
litičnih ved v Ljubljani. Sodelo
val je v narodnoosvobodilni bor
bi od leta 1941. Po vojni je bil na 
raznih položajih v izvršnem sve
tu Slovenije in od leta 1959 taj
nik za socialno zaščito izvršnega 
sveta Slovenije. B:1 je član šte
vilnih družbeno-političnih organov 
in organizacij.

Morda jutri 
rešitev
za tri rudarje

PEINE, 29. — Trije rudarji, ki so 
blokirani 80 metrov globoko v rud
niku «Mattòide» na Saškem v Za
hodni Nemčiji, so preživeli svojo 
peto noč pod zemljo. Menjavali so 
se pri spanju, tako da je eden od 
njih vedno nadzoroval gladino vo
de v rovu. Vsi trije so še pri do
brem zdravju.

Sonda, s katero vrtajo, da bi do
segli rov, je davi dosegla globino 
43 metrov. Domnevajo, da bodo do 
rudarjev dospeli v četrtek ali petek.

Popoldne je stopila v akcijo še 
ena sonda ameriške proizvodnje, ki 
je največja, kar jih je v Zahodni 
Nemčiji. Uporabljajo jo pri ležiščih 
naravnega plina v Osnabrtìcku; teh
ta 50 ton. Pripeljali so Jo s poseb
nim železniškim vagonom. Začeli so 
vrtati novo vrtino, široko priblfžnd 
65 centimetrov, in sicer s hitrostjo 
pet metrov na uro. Na ta način 
upajo, da bodo rudarje dosegli v 
prvih jutranjih urah v četrtek. Na
daljuje pa se vrtanje tudi s sondo, 
ki je v akciji že od nedelje.

Nadvse važni socialistični kon- 
gres se je sinoči v Rimu zaklj i- 
čil, kot je bilo predvideno, z iz
glasovanjem resolucije, ki jo je 
predložila Nennijeva večinska av
tonomistična struja. Pooblastil je 
novoizvoljeni centralni komite in 
socialistične parlamentarce, da se 
v imenu stranke pogajajo s KD, 
PSDI in PRI za sestavo nove vla
de levega centra na podlagi šestih 
pogojev, ki jih sprejeta resoluci
ja vsebuje. Vse kaže, da so ti po
goji taki, da bodo za ostale tri 
partnerje v bodoči vladi sprejem
ljivi. Vsekakor drži trditev enega 
izmed prvakov PSI, da je s svo
jim kongresom socialistična stran
ka prevzeta svojo odgovornost in 
da je sedaj na vrsti demokristjan- 
ska stranka, ki mora prevzeti 
svojo. Pogajanja se bodo začela 
verjetno takoj po petem novem
bru, ko bo predvidoma Leoneje- 
va vlada odstopila in ko bo pred
sednik republike ponovno zaupal 
mandat za sestavo nove vlade ge
neralnemu tajniku KD Aldu Moni.

Medtem ko je maroška vojska 
v zadnjih dneh Izvršila številne 
napade na alžirsko ozemlje in na
predovala proti Tindufu, da bi sl 
očitno ustvarila vojaiko prednost 
ob začetku štiristranskih razgovo
rov za miroljubno rešitev spora, 
so se predsednik Ben Bela, kralj 
Hasan, cesar Halle Sciasi In ma- 
liški predsednik Modiba Keito 
zbrali včeraj v glavnem mestu 
Malija. V svetovnem javnem mne
nju se ponovno poudarja, da je 
glavni povod za spopad dala ma
roška zahteva po delu alžirskega 
ozemlja, ki je sicer puščava, na 
kateri pa so bogati rudniki žele
za in drugih kovin.

V New Yorku pa se delegacije 
sedemnajstih držav ženevske raz- 
orožitvene konference tudi včeraj 
še niso sporazumele glede bese
dila resolucije, ki bi jo mogla 
predložiti političnemu odboru 
OZN, že predvčerajšnjim, in v ka
teri se pozivajo vse države, naj 
podpišejo moskovsko pogodbo o 
delni prekinitvi jedrskih posku
sov.

Iz New Yorka so včeraj sporo
čili, da Je 500 črncev demonstri
ralo po ulicah Filadelfije, ker je 
v soboto neki policaj ustrelil mla
dega črnca.

V Argentini Je novi predsednik 
republike začel izvajati vladni od
lok o prepovedi delovanja komu
nistične stranke: policija je zapr
la glavni sedež stranke v Buenos 
Airesu ter pohištvo in dokumen
te odpeljala v neko državno skla
dišče.
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Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 13,6, najnižja 10,1, ob 19. url 
11,1, vlage 55 odst., zračni tlatc 
1015,2, veter 25 km severovzhod
nik, sunki 60 km, nebo Jasno, 
morje razgibano, temp. morja 16 Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 3». oktobra

Alfonz
Sonce vzide ob 6.40 In zatone ob 
16.57. Dolžina dneva 10.17. Luna 
vzide ob 16.18 In zatone ob 3.2B 

Jutri, ČETRTEK, 31. oktobra 
Bolfenk

SEJA TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA ODBORA

Delovanje občinskega oddelka 
za zdravstvo in higieno
Poročilo o tem je podal odbornik dr. Blasina ■ Župan je po

ročal o svojih razgovorih s predstavniki družbe ENI
Na sinočnji seji občinskega odbo

ra je župan poročal odbornikom o 
razgovorih, ki jih je imel pretekli 
teden v San Donato Milanese s 
predstavniki ustanove ENI v zvezi 
z gradnjo naftovoda Trst - Dunaj 
in o nekaterih drugih objektih, za 
katere je ustanova ENI zainteresi
rana, da jih zgradi v Trstu. Poleg 
tega je župan poročal tudi o poga
janjih, ki so bila nedavno v Rimu 
v zvezi z gradnjo avtostrade Trst- 
Benetke.

Odbornik za zdravstvo in higieno 
dr. Blasina pa je podal obširno po
ročilo o enoletnem delovanju svo
jega resora. Odbornik je poudaril, 
da je delovanje občinskega oddel
ka za zdravstvo in higieno zelo ob
širno in zajema najrazličnejša pod
ročja mestnega javnega življenja, 
ki se nanaša na zdravstvo in higie
no vsega prebivalstva.

Odbornik dr. Blasina Je poudaril, 
da se delo tega oddelka iz leta v 
leto veča zlasti zaradi vedno šte
vilnejših vprašanj, ki se pojavljajo 
v zvezi z osredotočenjem prebival
stva v velika mestna središča, ki 
se industrijsko razvijajo, kar po
vzroča vedno večjo nevarnost zara
di prisotnosti človeku škodljivih 
plinskih hlapov in neobičajnega 
trušča.

Nato Je odbornik opozoril na ze
lo važno vprašanje ponarejevanja 
živil, o čemer se je v zadnjih letih 
sicer mnogo pisalo in razpravljalo. 
Pri tem je dr. Blasina dejal, da ob
staja sedaj pri industrijcih vedno 
večja težnja po uporabi zelo izpo
polnjenih proizvajalnih metod z na
menom, da razpečajo potrošnikom 
ponarejene proizvode pod etiketo 
naravnih proizvodov, kar predstav
lja tudi veliko nevarnost za zdrav
je prebivalstva.

Za borbo proti temu pojavu se 
je oddelek za zdravstvo in higieno 
poslužil vseh dovoljenih sredstev in 
je ustanovil široko mrežo nadzor
stva, odvzema vzorcev, ugotovitev 
in analiz posameznih živil. V okvi
ru te borbe sta bili postavljeni dve 
nadzorni točki na trbiški cesti in 
v Barkovljah, kjer pregledujejo vsa

živila, ki prihajajo v mesto po ce
stah. Poleg tega ima ta občinski 
oddelek mnogo dela tudi z borbo 
proti nalezljivim boleznim, z raz
kuževanjem ukuženih prostorov in 
predvsem s cepljenjem zlasti otrok 
proti tem boleznim. V tej akciji je 
bil v zadnjih letih dosežen velik 
uspeh v borbi proti otroški parali
zi, ki je sedaj prav zaradi množič
nega brezplačnega cepljenja otrok 
skoraj popolnoma izginila. Občin
ska uprava skrbi tudi za zdravje 
šolarjev in dijakov, ki jih skupina 
zdravnikov stalno nadzoruje.

Razgovori o pristanišču 
in pomorskih progah

V prihodnjih dneh bo v Rimu 
vrsta sestankov na višji ravni, na 
katerih bodo razpravljali o vpra
šanju tržaškega pristanišča in o 
porazdelitvi pomorskih prog plov
nih družb IRI na Jadranskem in 
Tirenskem morju.

Med funkcionarji predsedstva 
vlade in zakladnega ministrstva 
pa so bili razgovori po sestanku, 
na katerem so v začetku oktobra 
obravnavali sedanja vprašanja tr
žaškega pristanišča. Sedaj se po
gajajo, da bi sprejeli nekaj nuj
nih ukrepov.

Predsedstvo vlade je medtem 
začelo delo za koordiniranje prou
čevanja vprašanja tržaške prista
niške ustanove, do katere bo pri
šlo na podlagi deželnega statuta. 
Komisija trgovinske zbornice, ki 
je prevzela nalogo, da pripravi 
zakonski osnutek za novo ustano
vo, bo v kratkem končala svoje 
delo. Prihodnji mesec bo poslala 
osnutek pristojnim rimskim obla
stem, Komisija se je sestala 15- 
krat in je porazdelila proučeni 
material na 20 poglavij.

Novi načelnik 
tiskovnega urada 
v razgovoru z novinarji

Včeraj se je v novinarskem 
krožku sestal s tržaškimi novinar
ji novi načelnik tiskovnega urada 
vladnega generalnega komisariata 
dr. Salvatore Nicolisi, ki se je 
zadržal z njimi v prijateljskem 
razgovoru. Dr, Nicolisi ima 53 let, 
je bil -zaposlen pri informacijskem 
uradu . predsedstva vlade, kjer je 
od 1945. do 1950. leta odgovarjal 
za mednarodne stike, nato pa je 
bil načelnik tiskovnega urada pre
fekture v Cataniji. Novi načelnik 
tiskovnega urada je zamenjal dr. 
Francesca Randona, ki je bil v
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OKROŽNICA PREDSEDSTVA ŠOLSKEGA PATRONATA V TRSTU

Neupravičene omejitve 
za brezplačen prevoz dijakov

Do brezplačnega prevoza v oddaljene šole 
imajo pravico tudi dijaki prvih razredov

PRISPEVKI 
ZA PONESREČENCE 

V VAIONTU

Prispevke sprejemajo: ured
ništvo Primorskega dnevnika, 
Tržaška knjigama v Ul. sv. 
Frančiška, na sedežu SKGZ v 
Ul. Geppa 9.
Trošt - Barej 1.000
Prejšnji znesek 329.850

Skupaj 330.850

Ravnateljstva srednjih šol v tr
žaški občini so te dni dobila od 
predsedstva šolskega patronata v 
Trstu okrožnico štev. 11/C5 od 
23. t.m. s prošnjo, naj takoj poš
ljejo podatke o številu dijakov 
in predvidenih stroškov za pre
voz dijakov v šole. V okrožnici 
pa je tudi pripomba, da bodo iz
ključeni dijaki, ki stanujejo v me. 
stu ter dijaki, ki obiskujejo prve 
razrede.

Pred to okrožnico so šole dobile 
od šolskega skrbništva okrožnico 
štev. 15441 bis od 19.10. V tej 
okrožnici šolski skrbnik sporoča, 
da je ministrstvo za javno vzgojo 
tudi letos dodelilo le nujno po
trebno vsoto za brezplačni prevoz 
dijakov, ki morajo dovršiti šolsko 
obveznost. Šolski skrbnik opozar
ja šolske patronate in ravnatelje 
srednjih šol, naj stroške čimbolj 
omejijo, ker dotacija ministrstva 
ne krije popolnoma proračuna, ki 
je bil predložen na podlagi prijav. 
Pri tem je pripomba, da je upati 
v znižanje stroškov v meri odo
brene dotacije, ker se bo lahko 
precej prihranilo po ustanovitvi 
prvih razredov enotne srednje šo
le. Razen tega šolski skrbnik pri
poroča šolskim patronatom, naj 
posredujejo pri občinskih upra
vah, da bodo le-te dodelile svoj 
prispevek za kritje stroškov, ki 
so namenjeni za to, da se popol
noma zagotovi izvajanje šolske 
obveznosti do 14. leta starosti.

Omenimo naj še člen 9 zakona 
o enotni srednji šoli, ki pravi, da 
so šolski patronati pooblaščeni 
med drugim tudi za to, da orga
nizirajo brezplačni prevoz dijakov. 
Zaradi tega se nam zdi zelo čud
na pripomba predsednika tržaške
ga šolskega patronata, da bodo iz 
te ugodnosti izključeni dijaki, ki 
obiskujejo prvi razred srednje šo
le. Ce imajo pravico do brezplač
nega prevoza v šolo in .nazaj do
mov vsi dijaki do 14. leta staro
sti, imajo seveda to pravico tudi 
dijaki, ki obiskujejo prvi razred.

Šolsko leto se je začelo še pred 
enim mesecem, do sedaj pa dija
kom niso še povrnili stroškov za 
prevoz. Lansko leto so začeli s 1. 
januarjem, ker je zadeva komaj 
iztekla in se na to niso prej pri
pravili ter uredili vse potrebno, 
da bi dijaki imeli brezplačen pre
voz od začetka šolskega leta. Zdaj 
se ie spet nekje zataknilo in tako 
minevajo tedni, starši pa imajo 
stroške, ki bi jih ne smeli imeti.

Pričakujemo, da bodo na pri
sojnem mestu zadevo čimprej u- 
redilj---------------

Razburljiva noč 
v javnem prenočišču

V tretjem nadstropju javnega 
prenočišča v IH. Gasparo Gozzi 5 
so se včeraj zjutraj okrog 4. ure 
odigrali razburljivi dogodki. Pri

bližno ob tisti uri se je 28-letni de
lavec Rocco Curciarello, ki je gost 
prenočišča v hudi duševni krizi za
prl v stranišče in začel vpiti na 
ves glas ter motil ostale stanoval
ce. Čuvaj prenočišča in 54-letni de
lavec Guerrino Gei sta se podviza
la v tretje nadstropje in hotela u- 
miriti Curciarella. Ko se ni dalo 
ničesar opraviti, je Gel skušai s si
lo odpreti straniščna vrata in se 
parkrat zaletel vanje. Ko mu je 
uspelo odpreti vrata, pa se je vanj 
zagnal Curciarello in ga zabodel v 
prsi z dletom, ki ga je imel v ro
ki Ko je to videl, je čuvaj tele
fonsko pozval agente letečega od
delka policije, ki so s težavo ukro
tili razdivjanega Curciarella ter ga 
prepeljali v bolnišnico, kjer so mu 
zdravniki ugotovili hudo duševno 
stanje, kar je predstavljalo nevar- 
nost za druge in za Curciarella sa
mega ter so ga z vso naglico pre
mestili v umobolnico pri Sv. Iva
nu. Policisti so Curciarella prijavili 
sodnim oblastem zaradi povzročitve 
telesnih poškodb.

Gela so z avtom RK prepeljali v 
bolnišnico, kjer so ga sprejeli na 
prvi kirurški oddelek s prognozo 
okrevanja v 8 dneh zaradi rane na 
prsih.

Trstu od februarja in ki se'vrne. 
v Rim.

Danes pogajanja 
za gradbeno stroko

Sindikat gradbenih delavcev De
lavske zbornic? sporoča, da se bo
do danes ob 16.30 uri v Rimu ob 
posredovanju ministra za delo Del
le Fave nadaljevala med ANCE in 
sindikalnimi organizacijami pogaja
nja za sklenitev nove delovne po
godbe za gradbince V imértu DZ še 
bo udeležil pogajanj sindikalist De- 
grassi. Kot je znano, so se pogaja
nja ponovno pričela 21. oktobra na 
intervencijo ministra za delo.

Poslanski zbornici so predložili 
zakonski načrt, ki so ga med dru
gim podpisali poslanci Bologna, 
Belci in Bressani in ki se tiče 
sprememb koeficientov za policij
ske uslužbence bivše ZVU, ki so 
presedlali v civilne službe. Mini- 
maihi koeficient 131 naj bi se 
zvišal na 202. Plače državnih urad
nikov se namreč sedaj merijo po 
številu točk koeficienta.

NA DAN 1. NOVEMBRA

Vence na grobove 
padlih antifašistov
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V počastitev spomina padlih 
antifašistov, bodo predstavniki 
krajevnih odporniških organi
zacij ANPI, Zveze partizanov 
in preganjancev Tržaškega o- 
zemlja, ANPPIA, FLAP in Poli
tičnih deportirancev, položili 
na dan 1. novembra vence v 
Rižarni pri Sv. Soboti ob 10.30 
in na polju XX. pokopališča 
pri Sv. Ani ob 11. uri.

Navedene organizacije vabijo 
vse svoje člane in vse antifaši
ste, da se obeh svečanosti ude
ležijo polnoštevilno.

Slikarska razstava v korist žrtev v Skopju in Vaiontu

Že ob otvoritvi uspeh 
plemenite pobude SK

Odkupljenih že večina slik, podarjenih v dobrodelne 
namene - Med številnimi udeleženci otvoritve tudi 
generalni konzul SFRJ Rudi Janhuba in konzul A. Oluič

V Slovenskem klubu je bila si. 
noči otvoritev- slikarske razstave, 
ki jo je klub organiziral v korist 
žrtev elementarnih katastrof v 
Skopju in Vaiontu. S to pobudo 
se je hotel tudi Slovenski klub 
pridružiti plemeniti akciji, ki je 
spontano zajela ljudstvi obeh so
sednih držav in ki je tako po 
svojem obsegu kot po svojih ob
likah prerastla v mogočno mani
festacijo človečanske solidarnosti.

Prav to humano vsebino te po
bude in odziv tržaških sloven
skih slikarjev nanjo, je v svojem 
nagovoru poudaril tudi dr. Robert 
Hlavaty, ko je med drugim de
jal:

«Vsi smo priča, kako globok od
mev sta imeli obe strahotni tra
gediji v Skopju in v Vaiontu po 
vsem svetu in kako sta ganili sr
ca in vzbudili sočutje med nami 
in v našem mestu, kjer smo se 
čutili dvakrat prizadeti. Tudi Slo
venski klub čuti dolžnost, da iz
kaže solidarnost s prizadetimi žrt
vami. Zato smo dali pobudo za 
pričujočo prireditev. Naprosili 
smo naše umetnike, naj bi prire-
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ŽIVAHNA SINDIKALNA DEJAVNOST

Popolnoma uspeli stavki v CRDA 
in v vseh tovarnah likerjev
Slavka državnih funkcionarjev in delavcev podjetja Dilfi - Jutri bodo 
stavkali bančni uradniki, tako da se odprejo banke šele 5. novembra

Včeraj so vsi delavci ladjedelni
ce Sv. Marka in Tovarne strojev 
stavkali dve url v znak solidarnosti 
s 330 delavci iz Tržiča, ki se že 
več mesecev borijo proti preme
stitvi v Trst in proti ukinitvi dnev
nic.

Na sedežu FIOM v Ul. Pondares 
pa je bila nato skupščina stavkajo
čih delavcev, na kateri so obravna
vali vprašanje teh 330 delavcev v 
okviru celotnega vprašanja tukajš
njih ladjedelnic. Upoštevati je nam
reč treba, da spada premestitev o- 
menjenih delavcev v okvir splošne 
zgrešene politike vodstva CRDA in 
Intersinda, ki dejansko pristajajo 
na načrte in težnje po skrčenju de
javnosti ladjedelnic. Pravi nesmisel 
ja namreč^ da premeščajo v Trst 
tržtške delavce, potem pa oddajajo 
v tržiškl ladjedelnici razna dela zu
nanjim zasebnim podjetjem.

Včeraj so tudi že drugi dan stav
kali delavci in uradniki tržaških to
varn likerjev, pri čemer je odpa
del največji delež na tovarno Stock 
bodisi v Rojanu bodisi v pristani
šču. Pri Stocku so stavkali prav vsi 
delavci in delavke, med obema to
varnama pa je stavkalo okrog 50 
odstotkov uradnikov. V celoti so 
stavkali delavci tudi v drugih manj. 
ših podjetjih.

Včeraj so prvi dan stavkali tudi 
funkcionarji državnih uradov v 
okviru vsedržavne stavke. V Trstu 
se je udeležilo stavke 95 odstotkov 
vseh funkcionarjev. Stavka se na
daljuje tudi danes.

Na sedežu Zveze industrijcev bo
do danes pogajanja zaradi 16 od
pustov v podjetju Dilfi. Včeraj so 
delavci v tem podjetju zopet stav
kali od 9.30 ure dalje. Na njihovo 
zahtevo po Izboljšanju prejemkov 
in delovnih pogojev je vodstvo pod
jetja odgovorilo z omenjenimi od
pusti.

Jutri bodo stavkali bančni urad
niki, tako da bodo banke kar 5 dni 
zaprte, ker imajo nato uradniki od 
1. do 4. novembra kar štiri dni 
praznik.

burje nenadoma zanesejo avto, še 
manj prijetno pa je v takem vre
menu motoristom. Pešcev je bilo 
zlasti v večernih urah zelo malp 
po mestnih ulicah, ker je v ta
kem vremenu vsakdo rajši doma. 
Mraza sicer ie ni, vendar vsi bolj 
občutimo prvi padec temperature, 
zlasti če piha burja, ki poišče vse 
kotičke, špranje, in luknjice. Pla
ščev ‘nismo še potegnili iz omar, 
potreben, pa je površnik, sicer 
lahko pride, do prehlada. Marsi
kdo se že pritožuje, da se je pre
hladil, in se zdravi s toplim ča
jem, drugi pa se tolažijo, češ da 
je nekoliko hladno vreme s tako 
burjo bolj zdravo kot megla in 
deževje. Sicer pa, kaj bi se že 
zdaj pritoževali nad vremenom, 
saj nas verjetno čaka hujše.

Znanka burja 
se je najavila...

Po lepih in toplih jesenskih 
dnevih se je te dni vreme poslab
šalo, temperatura je padla in se 
je pojavila naša stara znanka bur. 
ja. Včeraj je , bila najnižja tem
peratura 10.1 stbpinje, sunki bur
je pa so dosegli tudi 80 km na 
uro. Zaradi burje in razburkane
ga morja ni ladja «Vulcania» mo
gla od pomola na pomorski po
staji, kjer je zasidrana, v Tržaški 
arzenal, da bi tam opravili redna 
popravila.

Tudi po mestu in na podeželju 
je bil včeraj manjši promet, saj 
šoferjem ni prijetno, če sunki
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PO DOLGEM ZAVLAČEVANJU

Avto testa Trst-Benetke 
bo dograjena do konta 1966. leta
Celotni stroški za cesto bodo znašali 30 milijard

Vse kaže, da so številna pereča 
vprašanja v zvezi z gradnjo avto 
ceste Benetke-Trst dokončno reše
na, saj so se praktično zaključila 
pogajanja med družbo «Autovie 
Venete» in upravnim odborom AN 
AS glede raznih novosti.

Tako so se dogovorili, da bo ce
lotna avto cesta za 3.3 km daljša, 
kot je bilo prvotno določeno, ker 
bodo podaljšali cesto med Zuglia- 
nom in S. Caterino di Udine, med
tem ko ostanejo neizpremenjena 
izhodišča na cesto. Celotna avto 
cesta bo torej med Trstom in Me- 
strami z odcepkom v Videm dol
ga 151.2 km. Tako so sprejeli 
predlog videmske občine, da se 
bolje poveže avto cesta z mestom.

Najvažnejša izprememba pa se 
nanaša na širino avto ceste, ki bo 
imela dve cestišči, tako da se one
mogočijo frontalna trčenja avto
mobilov. Celotna cesta bo_široka 
24 metrov: 3 m bo širok zaščitni 
pas, 7,5 m cestišče v eno smer,

3 m pas, ki loči obe cestišči, na
daljnjih 7.5 m drugo cestišče in 
ponovno 3 m zaščitni pas na dru
gem robu ceste.

Izdatki za gradnjo celotne avto 
ceste bodo znašali 30 milijard lir 
in ne 17.5 milijarde, kot so pred
hodno predvidevali. Državni pri
spevek bo znašal 34.28 odst. celot
nih izdatkov in bo zvišan od 6 
na 8.5 milijarde lir.

Družba se je obvezala, da bo 
dogradila odsek Trst-Palmanova- 
Videm do 21.12. 196-1 in odsek Pal- 
manova-Mestre do 31.12. 1966. leta.

Novo konvencijo mora odobriti 
še medministrska komisija, ki bo 
predhodno poslušala mnenje viš
jega sveta za javna dela in držav
nega sveta. Družba pa bo med 
tem časom preuredila načrte in 
razpisala nove natečaje, medtem 
ko bodo nadaljevali z deli na od
sekih, ki so jih že pričeli graditi. 
Gre za okoli 20 km avto ceste in 
za predvideni izdatek 7 milijard 
lir.

Kalabrež dal lažne podatke
Ker je imel nekatere sitnosti z 

rimsko policijo, je 48-letni delavec .
Antonio Femia iz Cassinare pri i g a registra za goste.

Reggiu Calabrii, Ul. Giambacca 10 
dal lažno ime 56-letni Antonii Mon- 
teccht por. Bidoli Iz Ul. Boccardi 6, 
ki daje sobe v najem. Femia je 
namreč prišel v Trst in Montecchije- 
vi povedal, da se piše Antonio Ri
ni rojen 1915. leta in stanujoč v 
Rimu, Ul. Conti 7. V dobri veri je 
Montecchijeva vpisala v register 
lažne podatke in od gosta ni zahte
vala osebne izkaznice. 12. t. m. pa 
so k Montecchijevi prišli policijski 
organi, ki opravljajo periodične 
kontrole registrov gostov pri dajal
cih sob. Po kontroli so od Femie 
zahtevali osebne dokumente in ta
ko Je prišla resnica na dan. Agen
ti so Femio prijavili sodnim obla
stem, pred katerimi se bo moral 
zagovarjati zaradi zamenjave ose 
be, Femia je na, začasni svobodi 
Toda pred sodniki se bo morala za 
govarjati tudi Montecchijeva žara 
dl prekrška člena 109 zakona o jav
ni varnosti, ker ni imela urejene-

dili razstavo in naj bi podarili po 
eno sliko ter tako pomagali zbra
ti denarna sredstva kot prispevek 
za ublažitev gorja, ki je zadelo 
ljudi različne narodnosti.

Naj poudarim, da moralni po
men te razstave daleč presega nje 
skromnost, kajti izkazalo se je, 
da so umetniki prav tako občut
ljivi za estetske pobude kot za 
človeško gorje. V imenu Sloven
skega kluba in vseh prisotnih se 
jim za to plemenito gesto toplo 
zahvaljujem. Prepričan sem, da 
bo javnost znala ceniti njih in na
šo pobudo in da bo z nakupom u- 
metniških del, ki so jih slikarji 
podarili, doprinesla plemeniti de
lež za ublažitev težkih posledic 
in bolečih ran obeh elementarnih 
nesreč.»

Dr. Robert Hlavaty je te iste 
misli nato ponovil tudi v italijan
ščini, še prej pa je v uvodu po
zdravil res številne obiskovalce 
in med njimi posebno predstavni, 
ka SFRJ generalnega konzula Ru- 
dija Janhiibo s soprogo in konzu
la dr. Aleksandra Oluiča ter za
stopnike tiska. Med udeleženci o- 
tvoritve pa smo opazili tudi šte
vilne slovenske kulturne in jav
ne delavce, domala vse slikarje, 
zelo številne šolnike, mnogo mla
di ne in druge, ki so s svojo pri
sotnostjo hoteli dati priznanje Slo
venskemu klubu za njegovo po
budo, razstavljajočim umetnikom 
pa za’ njihovo plemenito gesto.

Na stenah Gregorčičeve dvora
ne je razobešenih 22 slik osmih 
avtorjev, ki so po številu ekspo
natov takole zastopani: Hlavaty 
3, hukežič 2, Spacal 5, Bambič 2, 
Faganel 2, Palčič 4 in Saksida 2. 
Kot smo že včeraj zapisali, je 
vsak izmed razstavljajočih slikar
jev podaril po eno sliko v odkup 
za žrtve v Skopju in Vaiontu. 
Razstavljene slike predstavljajo 
v glavnem dela iz novejše, če že 
rte prav najnovejše ustvarjalne 
dobe umetnikov in nudijo kot ta
ke lep pregled čez estetski in 
stilni razpon naših slovenskih li
kovnikov v zamejstvu. Z največ
jim veseljem pa moramo zabeleži, 
ti, da so že kar na otvoritvenem 
večeru bile odkupljene skoraj vse 
slike, namenjene za pomoč žrtvam 
obeh katastrof, poleg teh pa še 
nekatere druge.

Tako smemo upravičeno zapisa
ti, da sta pobuda Slovenskega klu
ba in gesta razstavljajočih umet
nikov že kar ob otvoritvenem ve
čeru dosegli svoj namen, kar je 
lahko Slovenskemu klubu v veli
ko moralno zadoščenje, vsem nam 
pa v ponos, saj je tudi v tem po
trdilo humanizma, ki preveva na
šega človeka.

j. k.

SLOVENSKI 

KLUB 

vljudno vabi na

UMETNIŠKO
RAZSTAVO

v Gregorčičevi dvorani v Ul. 
Geppa 9.

Razstavo prireja skupina tr
žaških slikarjev v korist žrtev 
v Skopju in Vaiontu.

Slike, ki so jih slikarji po
darili v dobrodelne namene, so 
naprodaj do zaključka razsta
ve v četrtek, 14. nov. ob 21. uri.
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IZPRED SODIŠČA

Tihotapec s cigaretami obsojen 
na 80 dni zapora in 3.787.000 lir globe

Obsodba mladeničev, ki sta se opila in v pijanosti žalila policaje
Včeraj se je pred kazenskim 

sodiščem (predsednik Falzea, to
žilec Pascoli, zapisnikar Strippoli, 
obramba Annosciaj zaključila raz. 
prava proti 34-letnemu Osvaldu 
Martiniju iz Ul. Scussa 8, ki je 
bil obtožen, da je tihotapil s ci
garetami, da je prekršil zakonske 
predpise glede prepovedi uvoza 
določenih vrst blaga ter da ni pla
čal davka IGE na vtihotapljene 
cigarete. Financarji so v Marti- 
nijevi «giulietti» našli 19. t.m. ne
kaj čez 5. uro zjutraj 8 zavojev 
cigaret v skupni teži 80 kg. Poleg 
tega so našli tudi en prazen za
voj. Včeraj so sodniki spoznali 

'Martinija za krivega ter so ga 
obsodili na 2 meseca in 20 dni za
pora ter na 3.787.000 lir globe. 
Poleg tega so ukazali, naj se za
plenijo cigarete in Martinijeva 
«giulietta».

Na včerajšnji razpravi je Mar
tini priznal, da je prevažal tiho
tapsko blago s svojim avtom. Nje. 
gova izpoved pa je izzvenela či
sto drugače kot pa tista, ki jo je 
dal preiskovalnemu sodniku. «Pri
znam obtožbe — je dejal obtože
nec. — Avto .giulietta’, v katerem 
so financarji našli 8 polnih in en 
prazen zavoj,-: sem kupil tri ali 
4 dneve prej od Margherite Scat
tolini iz Ul. del Fico 3 ter sem 
ga parkiral v D’Annunziovem dre
voredu, kjer bi se moral srečati 
z osebo, ki mi je izročila zavoje.»

Martini je nadalje povedal, da 
pazna lastnika cigaret le po vi
dezu. Ve, da je trgovec, ki pro
daja pletenine. En dan pred are
tacijo se je sestal z njim na Trgu 
Goldoni. Priložnostni znanec mu 
je izročil cigarete, ker se mu je 
baje pokvaril lahki tovornik «leon
cino» z jugoslovansko evidenčno 
tablico. Naročil mu je, naj odpe
lje cigarete v D’Annunziov dre
vored, kjer se bosta ponovno se
stala. Martini je baje storil, kot 
mu je neznanec naročil. Ko pa je 
prišel na dogovorjeno mesto, je 
zaman čakal, da bi se moški pri
kazal. «Zato sem začel razkladati 
cigarete — je dejal Martini. — 
Nenadoma pa sem opazil neki to
vornik, ki se je ustavil blizu me
ne. Iz njega je planilo nekaj ci
vilistov, ki so začeli streljati.' Pre
strašil sem se ter zbežal v vežo 
bližnjega poslopja (ne ve, če št. 
40 ali 421.» V ostalem je obtože
nec potrdil ' svoje prejšnje izjave.

Te njegove prejšnje izjave pa 
so se precej razlikovale od vče
rajšnjih. Preiskovalnemu sodniku 
je namreč dejal, da sploh ne ve 
nič o kakem avtu, ki je prevažal 
cigarete. V D’Annunziov drevored 
je prišel z nekim dekletom, ki 
mu je dejala, naj jo počaka. Sla 
je v svoje stanovanje pogledat, 
če so tam njeni starši ali pa njen 
gospodar. Ce ne bi bilo nikogar, 
bi ga potem poklicala v sobo. Ker 
dekleta le ni bilo nazaj, jo je Sel 
iskat, toda po nesreči je potrkal

na vrata nekega drugega stano-1 poklical policijsko patruljo, ki se
vanja. Zensko, ki mu je odprla, 
je prosil, naj mu dovoli, da tele
fonira, ker mu je počila zračnica 
na avtu. Zenskin mož pa ga je 
napodil iz hiše.

Ko so ga zasliševali financarji, 
je Martini odgovoril na vsako 
vprašanje dobesedno takole: «Na 
to vprašapje bom odgovoril pre» 
iškovalnemu sodniku.»

* * * >

Pred istimi sodniki sta se zago
varjala tudi 29-letni Luciano Co
dan iz Ul. Tintoretto 3 in 26-letni 
Guerrino Skerlavai z Opčin, Do- 
berdobska ulica 128.

Codana so obtožili upora in ža
litve javnih funkcionarjev, prekli
njanja in pijanosti, Skerlavaia pa 
samo pijanosti. Včerajšnji razpra
vi je prisostvoval samo Codan.

Dogodek, ki je oba mladeniča 
piripeljal pred sodnike, se je od
igral ponoči med 14. in 15. sep
tembrom letos. Tistega popoldne 
je Codan odpeljal svojo ženo na 
delo, nato pa je začel kolovratiti 
po javnih lokalih. V neki gostil
ni v Ul. Udine je srečal Skerla
vaia. Skupaj sta popila nekaj pi
va in nekaj kozarcev vina. V ve
černih urah pa sta šla najprej v 
«dancing» Odeon in nato v bar 
«Alla Marinella» v Barkovljah.
Nekaj čez 23. uro je neki policaj
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TATOVI NA DELU

je pripeljala tja z avtom. Opozoril 
jo je. da sta v lokalu dva vinjena 
moška, ki nadlegujeta goste. A- 
genti so prijeli najprej Skerlavaia 
in nato še Codana ter so ju na
ložili v avto z namenom, da ju 
odpeljejo v splošno bolnišnico. 
Med potjo pa se je Codan hudo 
razburil ter je postal zelo gosto
beseden. Baje je dejal Skerlavaiu: 
«Bil sem v baru .Alla Marinella’, 
kjer sem pil steklenico ,gina’. Pri
šli pa so ti .ušivci’ ter so me od
peljali s seboj. Toda jaz se bom 
obrnil na odvetnike ter bom že 
poskrbel, da jo bodo ti gospodje 
pošteno izkupili. Boš videl, da 
naju bodo spet pripeljali do Ma- 
rinelle ter bodo prosili, naj jim 
oprostiva in potem se bodo še od
krili, če seveda imajo ti .ušivci’ 
klobuke.»

V bolnišnic je spet prišlo do 
kričanja in baje do groženj. Zdrav
nik je ugotovil, da sta bila oba 
mladeniča vinjena. Skerlavai je 
ostal v priporu le nekaj dni, Co
dan pa 2) dni.

Včeraj so sodniki spoznali tega 
za krivega ter so ga obsodili po
gojno in brez vpisa v kazenski 
list na 4 mesece žapora ter na 
8.090 lir denarne kazni. Skerla
vaiu pa so prisodili 4.000 lir de
narne kazni.

Zlatar pri Sv. Jakobu 
utrpel 300.000 lir škode

Tudi gumijasta cev in bakrena žica 
prideta prav - Običajna izginitev vespe

Neznani tatovi so tokrat obiskali 
urarno in zlatarno v Ul. dellTstria 
St 14, last Marcella Ferluge. Včeraj 
ponoči so namreč prišli v vežo, kjer 
je zlatarna, z neznanim predmetom 
'razbili najprej leseno oknico in po
tem steklo ter skozi luknjo pobra
li, kar se je dalo pobrati in sicer 
zlato zapestno uro, nekaj pozlače
nih pasov za ure in nekaj budilk. 
Pri tem so v naglici tudi vrgli na 
tla ln pokvarili precizno tehtnico 
za zlato. Tatvino je opazila mleka
rica včeraj zjutraj okrog 6. ure, ko 
je stopila na vežnih tleh na razbite 
drobce stekla. Ferluga, ki je utrpel
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300000 lir škode, je tatvino prijavil 
letečemu oddelku policije. Agenti 
znanstvenega oddelka policije so v 
trgovini opravili potrebne formal
nosti, da bi dobili morebitne prst
no odtise tatov in jih tako izsle
dili.

Na komisariatu pri Sv. Soboti je 
59-letni inženir Ermenegildo Maras
si z Vrdelske ceste 6 prijavil, da 
so v noči med nedeljo ln ponedelj
kom neznani tatovi odnesli z grad
bišča v Industrijskem pristanišču raz
no orodje, 60 metrov gumijaste ce
vi ln 30 metrov bakrene žice v 
skupni vrednosti 77.000 lir.

Neznanci so 33-letnemu Viniciu 
Budiciju iz Ul. della Guardia 12 u- 
kradli vespo TS 23811, ki jo je pu- 
stil v bližini stanovanja. Budicl, ki 
je utrpel 40.000 lir škode je tatvino 
prijavil na komisariatu Stare mit
nice.

D'Osmo je govoril 
o novi sezoni

Včeraj je v prostorih PSDl na 
Trgu S. Giovanni ravnatelj trža
škega Stalnega gledališča Sergio 
D’Osmo podal priZaz nove sezo
ne. Potem ko je povedal, kakšno 
je stanje s popravili v Avditoriju, 
se je nekoliko dlje zadržal pri 
samem repertoarju. Gledališče ima 
v programu sedem del, od kate
rih so štiri italijanska. Medtem 
ko sega eno teh del v «cinque
cento», so ostala tri povsem nova. 
Prvo je za današnjo rabo pripra
vil Gigi Lunari, medtem ko so 
avtorji drugih treh Guardamagna 
in Marisi, Vittorio Franceschi ter 
Cesare Pavese. Toda tudi «Zenske 
v parlamentu» Aristofana sta za 
naš čas primerno pripravila Lino 
Carpinteri ter Mariano Faraguna. 
Sofoklejevo «Antigono» bomo vi
deli v predelavi Bertolta Brechta 
in končno bomo spoznali še av
strijskega avtorja Roberta Musila.

Ansambel Stalnega gledališča bo 
razpolagal z okrog 20 igralci in 
igralkami, režirali pa bodo Rug
gero Jacob bi, Fulvio Tolusso, Al
do Trionfo.

Ko je ravnatelj gledališča za
ključil, so nekateri od navzočih 
postavili še nekaj vprašanj.

Nezgoda ženske v avtobusu
Včeraj zjutraj se je v avtobusu 

proge «L» vozila proti Trgu Ober
dan 74-letna Maria Brecevich por. 
Pulin z Lonjerske ceste 173/4. V 
Ul. Battisti pri veletrgovini Stantìa 
je moral šofer nenadoma zavreti 
težko vozilo. Zaradi sunka pa je 
Brecevicheva izgubila ravnotežje ter 
udarila z desnim delom v prsi v ko
vinski držaj v avtobusu. Z avtom 
RK so Brecevichevo prepeljali v 
bolnišnico, kjer so jo sprejeli na 
drugi kirurški oddelek zaradi ver
jetnega zloma 6. in 7. desnega re
bra. Brecevicheva se bo morala 
zdraviti od 8 do 30 dni.

Gledališča
VERDI

V četrtek 7. novembra bo otvori
tev operne sezone 1963-64 z gala 
predstavo baleta milanske Scale. Iz
vajali bodo balete «Izgubljeni sin» 
Prokofjeva, izvleček «Labodje jeze
ro» Čajkovskega in «Ljubezen čarov
nik» De Falle. V glavnih vlogah 
bodo nastopili: Vera Colombo, Car
la Fracci, Mario Pistoni, Fiorella Co
va, Elettra Morini, Amedeo Omodio, 
Roberto Fascina, Bruno Telloli in 
Walter Venduti. Baletni mojster Giu
lio Perugini. Orkester gledališča 
«Verdi» bo dirigiral Armando Gatto. 
Medtem ko se nadaljuje razdeljeva
nje abonmajskih Izkaznic, se v torek 
prične prodaja vstopnic za otvoritve
no predstavo.

Nazionale 13.30, 17.30, 21.30 «Law
rence d'Arabia». Technicolor. Alee 
Guinness, Anthony Quinn, Jose Fer- 
rer. Film sedmih Oskarjev.

Arcobaleno 15.30 «Per sempre con te», 
Metrocolor. Connie Francis, Dany 
Robin.

Excelsior 14,30 «I mostri». Ugo To- 
gnazzi, Vittorio Gassman.

Fenice 16.00 «I 5 volti dell’assassi
no». Tony Curtis, Kirk Douglas.

Grattacielo 15.30 17.30 20.00 22.15 Al
fred Hitchcock «Gli uccelli». Tech
nicolor. Rod Taylor. Prepovedano 
mladini.

Supercinema 16.00 «1 figli del capi
tano Grant». Technicolor.

Alabarda 16.00 «Urlo contro melodia». 
Technicolor. Poppino Di Capri, Ni
co Fidenco, Gino Paoli.

Filodrammatico 16.00 «Giulio Cesare 
il conquistatore delle Gallie». Tech
nicolor. Cameron Mitchell.

Aurora 16.00 «Le folli notti del dot
tor Jerryll».

Cristallo 16.30 «International Hotel».
Technicolor. Elizabeth Taylor, RI" 
chard Burton.

Capitol 15.30 «La grande fuga». Tech
nicolor. Steve Mac Quinn.

Garibaldi 16.30 «Le vacanze di sor
Clemente». Technicolor; Alberto Ta- 
legalli.

Massimo 16.00 «Lo sceicco rosso».
Technicolor. Channing Pollock. Zad
nji dan.

Impero 16.30 «Furia bianca».
Moderno 16.00 «Vita privata». Tech

nicolor. Brigitte Bardot, Marcello 
Mastroianoi. Prepovedano mladini.

Astoria 16.30 «Viaggio in fondo al 
mare».

Astra 16.30 «Guerriglia nella jungla».
Vittorio Veneto 16.00 «Un pugno di 

fango». Arthur Kennedy. Prepove
dano mladini.

Abbazìa 16,00 «L’impero del mitra».
Marconi 16.00 «Il conquistatore di Co

rinto». Scopecolor. Jacques Sernas.
Ideale 16.00 «Il prigioniero della mi

niera». Technicolor. Gary Cooper.
Skedenj 16.00 «Paris Blues». Paul 

Newmann.

Rùwna Onim77/1
predvaja danes 30. t. m, ob 18. url Panavision v barvah Globe*'' 
film:

fc il& Ife 4

«.SEPOLTO VIVO»
(Živ pokopan)

Igrajo: RAY MILLAND, HAZEL COURT, RICHARD NEY, HEA- 
THER ANGEL in drugi

Mladini pod 18. letom vstop prepovedan

KINO <R0SANDRA» B0LJUNEC
predvaja danes 30. t. m. ob 19.30 uri film:

«TOTÒ LASCIA 0 RADDOPIA»
Predstavo vodi MIKE RONGIORNO

Igrajo: DORIAN GRAY, VALERIA MARICONI, CARLO CROC
COLO ROSANNA SCHIAFFINO in EDY CAMPAGNOLI

KINO PROSEK-KONTOVEL’
predvaja danes, dne 30. t. m. z začetkom ob 19.30 uri Universal 
film:

«IL RIFUGIO DEI DANNATI»
(Zavetišče pogubijencev)
Film je prepovedgn mladini pod 14. letom

Resne posledice 
nerodnega padca

Neroden padec na ulici je imel 
sinoči zelo resne posledice za 65- 
letnega upokojenca Giuseppa Ben- 
sija iz Ul. Giuliani 12. Na telefon
ski poziv mimoidočih so v Ul, del
la Guardia na vogalu Ul. del Rivo 
prihiteli bolničarji z avtom RK. S 
ta! so dvignili ponesrečenega Ben- 
sija in ga odpeljali v bolnišnico. 
Bensi ni govoril zaradi živčnega 
pretresa, zato so bolničarji poveda
li, da so ga našli na ulici, kjer je 
verjetno malo prej postal žrtev ne
rodnega padca. Bensija so sprejeli

na ortopedski oddelek, kjer se bo 
moral zdraviti 80 dni, če ne bodo 
nastopile komplikacije, zaradi zlo
ma levega gležnja. Z zadevo se u- 
kvarjajo karabinjerji s postaje v 
Ul. dellTstria.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo Barkovlje —

Jutri, 31.. oktobra 1963 ob 21. uri 
odborova seja.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Blasoletto. Ul. Roma 16; Manzoni, 

Ul. Settetontane 2; All'Angelo d’oro. 
Trg Goldoni 8; Dr. Rossetti, Ul. Com- 
bt 19; De Colle, Ul. P, Revoltella 42.

Po dolgi ln mučni bolezni nas je za vedno zapustila naša 
draga mama in nona

ALOJZIJA OBAD vd. REBULA
Žalostno vest naznanjajo družine REBULA, CERN.IAVA in 

KRALJ ter ostalo sorodstvo.
Pogreb drage pokojnice bo danes 30. t. m. ob 15.30 iz hiše 

žalosti v Saležu na zgoniško pokopališče
Salež, Barkovlje, Prosek, Gabrovec, 30. oktobra 1963.
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NERAZČIŠČENA SITUACIJA V VENEZUELI

Policijski ukrepi za zagotovitev 
javnega reda med volitvami

Predsednik Betancourt se opira na pripadnike vojaške policije 
Stališče sicer neenotnih opozicijskih sil - KP Venezuele in Revolu
cionarno gibanje levice izven zakona - Kandidati posameznih strank

Venezuelo je znova zajel val 
oboroženih akcij, katerih sredi
šče je Caracas, čeprav se borbe 
v°dijo tudi v ostalih predelih de
žele. Venezuela je nasploh obre
menjena s težkimi in zapletenimi 
Notranjimi nasprotji, trenutni po
božaj pa kaže na nadaljnje za
ostrovanje dolgotrajne notranje 
krize.

Nevarno vrenje, ki ga je v Ve- 
Nezueli ponovno opaziti zadnji 
šas, je v dobri meri pogojeno s 
Predsedniškimi in parlamentarni
mi volitvami, ki so imele biti 
Pred kratkim, a so zatem bile od
ložene do 1. decembra. Nenavad
no napeti odnosi med političnimi 
strankami in ostro tekmovanje vo
dilnih osebnosti v borbi za pred
sedniško mesto še bolj zapleta
lo že tako težko situacijo.

Vse, kar se danes dogaja v 
Venezueli je moč smatrati za 
zočetek še širših in zelo nevar
nih spopadov, kjer se orožje če-
"•lllln................ .

Priznanje
slovenskemu
znanstveniku

Prva nagrada v okviru Pre
dio internazionale folcloristi- 
Co «Giuseppe Pitrè» v Palermu 

bila prisojena dne 24. okto
bra 1963 dr. Milku Matičetove- 
rnu> višjemu znanstvenemu so
delavcu Inštituta za slovensko 
narodopisje SAZU, za njegovo 
knjigo «Sežgani in prerojeni 
Uovek» (Dela SAZU 15, 1961). 
Imenovani je že drugi sloven
ski etnolog, ki je dosegel tako 
visoko mednarodno priznanje 
(l- 1958 je prejel to nagrado dr. 
Niko Kuret iz istega inštituta 
2a delo «Aus der Maskenwelt 
der Slowenen», Dunaj 1955). 
Tovrstne nagrade niso samo o- 
sebno priznanje, ampak pome
nijo tudi afirmacijo Inštituta 
za slovensko narodopisje SAZU 
v Ljubljani, ki uživa danes tudi 
zafadi svojega siceršnjega dela 
v mednarodnih znanstvenih kro
sih velik ugled.
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c*a'je bolj uporablja kot do- 
Cela običajno in normalno sred- 
«tvo medsebojnega obračunava- 
fja. Spričo takšnega položaja je 
vlada sklenila, da se bo oprla, 
ritorna, da bo za zagotovitev 
normalnega stanja uporabila obo- 
rnžene sile nacionalne vojske. Ta 
vladna odločitev pa bi utegnila 
Predstavljati dvorezen nož.

Obstaja očitna nevarnost, da 
“* vse to moglo privesti do naj- 
tožjih posledic za normalni na- 
daljnji razvoj te dežele. Vlada se 
Potemtakem nahaja v težkem po

ložaju. čeprav je predsednik Be
tancourt izjavil, da trenutno po
slabšano stanje v nobenem po
gledu ne vpliva na gospodarske 
in politične procese dežele. Opo
zicija se s takšno oceno ne stri
nja. Opozicijske stranke — ki si
cer tudi niso najbolj enotne — 
se postavljajo na stališče, da vla
da ne more več zagotoviti demo
kratičnega razvoja in bodočnosti 
dežele. «Betancourt bi hotel no
tranje probleme rešiti s pomočjo 
policijskih ukrepov, toda to za 
Venezuelo ni prava pot,» pravi 
opozicija.

Bilo je uradno sporočeno, da 
bodo normalni potek volitev za
gotovile vojaške enote. Vlada je 
poleg tega sprejela še ukrep, na 
osnovi katerega bodo vpoklicani 
tudi določeni letniki rezervistov, 
da bi s tako okrepljeno vojaško 
silo lažje mogla izpolniti dano 
obljubo. Vojaško poveljstvo pa 
je objavilo, da bo na razna pod
ročja dežele odposlanih nad 10 
tisoč pripadnikov vojaške policije, 
ki bodo med volitvami skrbeli 
za ohranitev javnega reda. Na 
osnovi natančnih navodil bodo vo
jaške sile v teku 48 ur, kolikor 
bodo trajale volitve, popolnoma 
nadzorovale vso deželo. Obenem 
je bilo uradno zagotovljeno, da 
gre samo za začasne ukrepe, ki 
so docela skladni z obveznostjo 
vojske, da zagotovi javni red in 
varnost državljanov.

Minister za vojsko je volivcem 
uradno zagotovil, da bo vojska 
spoštovala volilne rezultate, V 
Caracasu je namreč splošno raz
širjeno mnenje, da bo vojska, če 
bi na volitvah ne zmagali kandi
dati režima, takoj stopila v akci
jo. S tem, da je to uradno de
mantiral, je minister vojske ho
tel dokazati, da se vojska ne na
merava vpletati v politično, ozi
roma volilno borbo, marveč da 
ji je samo za ohranitev javnega 
reda in spoštovanje ustave.

Venezuelski časopisi so obja
vili tudi izjavo notranjega mi
nistra, ki je v njej povedal, da 
se je vlada odločila za sprejetje 
izrednih ukrepov zaradi tega, da 
bi razbila «tajni aparat» Komu
nistične partije Venezuele in Re- 
whtoipnarnega gibanja levice, ki 
jp ^m^pjo za pobudnika obo
roženih akcij sil nacionalne o- 
svoboditve. Omenjeni minister je 
obenem obljubil, da bodo vodi
telji Komunistične partije in Re
volucionarnega gibanja levice a- 
retirani in predani vojaškim so
diščem, ki bodo za to prejela po
sebna pooblastila. Tisk tudi poro
ča, da se v zaporih že nahaja več
je število pristašev levih skupin.

V takšnem vzdušju poteka vsa 
predvolilna kampanja. Vladajoča 
stranka Demokratske akcije pred
sednika Betancourta je za svoje
ga predsedniškega kandidata po
stavila senatorja in strankinega 
voditelja Raula Leonija. Ta se je 
opredelil za nadaljevanje Betan-

courtove politike, ki pa jo opo
zicija smatra za neodločno in 
preveč podrejeno vplivom iz tu
jine. Opazovalci menijo, da Leo
ni predstavlja resnega kandidata 
na volitvah, za katere se dokonč
no niti ne ve, ali se bodo, glede 
na težko notranjo situacijo, vrši
le 1. decembra.

Kandidat opozicijske skupine — 
Neodvisne venezuelske akcije — 
je Usslar Pietro, ki ga podpirajo 
domača buržoazija in močne sku
pine petrolejskih družb. Pietro 
se trudi, da bi nastopal, oziroma 
se predstavil kot kandidat vseh 
desnih opozicijskih skupin. V res
nici so ostale desničarske skupi
ne predložile več svojih kandi
datov za predsedniški položaj, 
med katerimi so tudi voditelj So- 
cialno-krščanske stranke Raffael 
Jaldera, voditelj opozicijske stran
ke URD Covito Villalde in drugi.

Osnovni dialog v tej predvo
lilni kampanji se vrti okrog

vprašanja, kdo je kriv za seda
njo težko situacijo, ki se v njej 
nahaja dežela. Betancourt je v 
svojem zadnjem govoru izjavil, 
da se pripadniki «terorističnih 
akcij»- opirajo na Kubo in «ka- 
strizem». Usslar Pietro pa trdi, 
da je za sedanjo nestabilnost kri
va samo vlada, kot tudi za vse 
ostale nacionalne probleme, ki 
jih ni bilo moč rešiti. Po njego
vem mnenju je izhod v sestavi 
vlade, ki bi vanjo prišli predstav
niki vseh družbenih razredov in 
slojev.

Napredne sile Venezuele stoje 
na stališču ,da bi politične stran
ke, ki jih razjedajo strankarske 
strasti, predvsem morale pokaza
ti več razumevanja za ohranitev 
osnovnih demokratičnih institucij. 
V resnici pa je težko pričakovati, 
da bi Venezuela že v tem pred
volilnem času utegnila najti takš
no pot, ki bi vodila k pomiritvi.

O. P.

Danes bo v Turinu otvoritev letošnjega avtomobilskega salona, ki je ena najpomembnejših tovrstnih pri
reditev na svetu. Ameriški «velikan» General Motors se bo na tej prireditvi predstavil tudi z gornjim «Con- 
vair Monza SS», ki je za ameriške razmere sicer majhno vozilo, ki pa ima še to prednost, da je zelo 
praktično, kajti s pritiskom le na en gumb ga «odkrijemo» odn. «odpremo», kot nam kaže gornja slika
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DA BI SE ZAŠČITILI DOLOČENI NE PREVEČ UPRAVIČENI INTERESI

Za sicer že tako skromno nemško mizo 
bo riž postal predraga brana

Načrti o nekakšnem «skupnem zahodnoevropskem tržišču 
za riž», katerim se Nemci upirajo - Pripravljeni pa so 
popustiti, vendar za ustrezno popuščanje na drugi strani

BONN, konec oktobra. — Za- 
hodnonemške gospodinje, in ne 
samo te, bodo morale v bližnji 
bodočnosti seči še globlje v de
narnico, če bodo hotele svoj
cem ob že podraženem «piščan
cu skupnega tržišča» postreči še 
z rižem kot prikuho,' kajti od za
četka letošnjega leta tako ita
lijanski kot francoski predstav
niki v bruseljskem svetu mini
strov vztrajajo pri «predpisih o 
postopnem uvajanju skupnih 
predpisov za riž». Po teh pred
pisih bi ves riž, ki bi bil uvožen 
iz izvenblokovskih dežel v drža
ve članice skupnega tržišča bil 
obremenjen še z dodatnimi 
dajatvami, zaradi katerih bi se 
uvožen riž podražil celo za 45 
odstotkov.

Načrti sveta ministrov skupne
ga tržišča predvidevajo, naj hi 
ta sklep bil sprejet do konca 
letošnjega leta, tako da bi nje

govi predpisi prišli v veljavo 
že v prvem četrtletju bližajoče
ga se leta. Namen teh predpisov, 
za katere je načrt izdelala po
sebna komisija skupnega tržišča, 
je nekakšno «enotno zahodnoev
ropsko tržišče za riž», ki naj bi 
edine pridelovalce- ‘riža v tej 
skupnosti, to se-pravi Italijo in 
Francijo učinkovito zaščitilo 
pred vsako konkurenco iz čez
morskih dežel.

Ze sam uvod tega sporazuma, 
ki je šele v načrtu, jasno naka
zuje za kaj gre: mehanizem trži
šča, se poudarja, mora, zagotovi
ti «primerno podporo agrarnim 
tržiščem držav članic». Da bi ta 
načrt izpeljali, so člani komisije 
sestavili dokaj zapleten načrt, 
ki bi se izvedel v več fazah. 
Načrt predvideva, da bi se razli
ka v cenah riža, pridelanega in 
predelanega v Franciji in Italiji 
v obeh deželah odstranila in to
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ZDRAVNIKOVO MNENJE

BESEDA, DVE O KAVI IN KOFEINU
Kava je danes ena najbolj pri- 

Ijubljenih pijač, ki jo uživajo vsi 
narodi sveta in zaradi tega ne 
b° odveč, da o tem nekaj več 
pišimo in da opozorimo na dobre 
ln slabe lastnosti te tako rekoč 
univerzalne pijače. Poudariti mo- 
5am°, da uporaba kave vedno 
. °*j izpodriva alkohol. Dejstvo 
Je’ da človek išče sredstev, ki 
spreminjajo psihično stanje, ki 
fa prinaša vsakdanje življenje, 
ondisi v smislu razburjanja ali 
Potnirjevanja. To je tudi razlog, 
Zakaj uporabljajo ljudje ali alko- 
. } ali opojna dražila, ki pomir
jajo ali razburjajo. Zanimivo je,
, 8 je človek znal že pred "več 
*°t tisoč leti pridobivati alkohol, 
In sicer v Evropi iz grozdja in 
sadja, v Ameriki pa pred Kolum- 

oni iz koruze in krompirja. V 
-ovekovi naravi je, da išče spre- 

^embo psihičnega stanja in na- 
£'.n, kako bi se naj znebil skrbi, 

nau jih prinaša vsakdanje živ- 
Uenje.

S tega stališča je kava izredno 
Pomembna, kajti ona ustvarja 
Poki čut zadovoljstva, ne da bi 
Prt tem imela tiste kvarne posle- 
bice. kot jih ima alkohol. V Ev- 
r°pi so kavo uvedli v XVII. sto
rio, toda kava je hodila po tr- 
n°vi poti. Znano je, da so po
nekod vladarji s smrtno kaznijo 
Prepovedovali uporabo kave, to- 
ba ona je vendarle prodirala v 
s'et. to celo med najbolj uboge 

.je. Sicer se pa nahaja tista 
najvažnejša sestavina kave, ki j: 
Pravimo kofein, tudi v drugih 
rastlinah, npr. v čaju, kakau in
nrate-listju.

Kaba kave je ekonomsko zelo 
važna Danes pridelajo na svetu 
®krog 2 milijardi kilogramov 
£ave, kar pomeni 20 milijonov 
Jtdogramov kofeina. Največ kave 
Parabijo povprečno na Danskem. 
* dviganjem standarda se dvi- 
®a tudi poraba kave. Ogromna 
P°raba kave prinaša s seboj tudi 
nekatere medicinske probleme.

Osnovni razlog, zakaj ljudje 
P'iejo kavo, je v tem, ker s pit- 
Jeni kave prihaja v krvni obtok

kofein, ki draži možgane tako, 
da pride do občutka pomirjenja, 
popuščanja napetosti, asociacije 
postajajo slikovitejše in bolj pla
stične, zmožnost kombinacij na
rašča, kar povečava globino pre
sojanja. Razumljivo je torej, za
kaj šahisti tako radi pijejo ka
vo. Kava poveča kritičnost, in 
ravno v tem se kava in kofein 
bistveno razlikujeta od drugih po
življajočih sredstev (alkohol, ha
šiš, opij).

Črna kava je priporočljivo po
živilo za šoferje in vozače, ker 
v resnici olajšuje fizične in psi- 
hične naloge pri upravljanju mo
tornih vozil. Z objektivnimi me
rili je moč ugotoviti, da dela člo
vek pod vplivom kave manj na
pak. Ne smemo pozabiti, da kava 
olajšuje delo srca in obtočil, kar 
je izredno važno pri premagova
nju utrujenosti. Ni pa priporoč
ljiva za ljudi, ki slabo spijo, ki so 
nervozni, ki imajo epilepsijo ali 
bazedovko. Prav tako ne smejo 
piti kave ljudje, ki imajo čir na 
želodcu ali dvanajstniku, kajti 
kofein pospešuje izločevanje sol
ne kisline.

V kavi se nahaja okrog 1 od
stotek kofeina, tako da je v sko
delici kave 50—150 mg kofeina, 
kar je pač odvisno od velikosti 
skodelice. Vedeti moramo, da v 
krvni obtok ne pride ves kofein. 
Količina kofeina je odvisna tudi 
od načina kuhanja kave, oziroma 
pripravljanja. Ce kavo močno 
pražimo, bo del kofeina propadel, 
če jo pa kuhamo tako, da bo o- 
stalo mnogo gošče, bo precejšen 
del kofeina «požrla» gošča. Ce pa 
morebiti popijemo goščo, bo pri
šlo v kri le malo kofeina, ker gre 
večina gošče skozi črevo nepre
bavljena. Omeniti moramo različ
ne načine pripravljanja kave. Ce 
delamo turško kavo tako, kot je 
to običaj v Bosni, ko se kava 
kuha le kratek čas, bo usedlina 
zadržala vsa fizikalna svojstva in 
vezala precej kofeina, če jo ku
hamo dolgo, bo vročina uničila ta 
svojstva in na usedlino se bo ve
zala le majhna količina kofeina;

s pomočjo ukinitve obojestran
skih zaščitnih mer. Nadalje naj 
bi se cene riža v Zvezni repu
bliki Nemčiji, na Nizozemskem, 
v Belgiji in Luksemburgu poča
si dvignile na raven, kakršna 
velja sedaj v južnih deželah 
skupnosti. 'Tretji ukrep, ki ga 
predvidevajo v Bruslju, je zmanj
šanje uvoza riža iz čezmorskih 
dežel, kar samo ob sebi nujno 
privede do prednostnega polo
žaja, ki bi ga v novih pogojih 
na tržiščih imel riž, pridelan v 
južnoevropskih deželah, torej 
predvsem v Franciji in Italiji, 
deloma tudi v Španiji.

Združenje zahodnonemških 
predelovalcev riža napoveduje, 
da bodo posledice tega bruselj
skega načrtovanja za zahodno- 
nemške cene in za zahodnonem- 
ški okus — «katastrofalne». Se
veda se tu govori o posledicah 
na nemškem področju, kar bi pa 
veljalo tudi za druge zainteresi
rane države tega področja, kjer 
riža doma ne pridelujejo. Toda 
ostanimo kar tu: nemške gospo
dinje, poudarjajo tu, raje segajo 
po podolgovatem trdem rižu iz 
čezmorskih dežel, kajti ta riž 
se kuha v pari, dočim okrogli 
riž iz Italije, ki se zelo rad raz
kuha, uporabljajo tu v najbolj
šem primeru samo za sicer pri
ljubljeno, toda ne visoko cenje
no hrano, ki jo poznamo kot 
mlečni riž.

Razumljivo je zato, da se zdru
ženje zahodnonemških predelo
valcev riža upira: «Z novo ured
bo ne bo prizadet le okrogli riž 
iz Egipta, Španije in Kaliforni
je, ki je zelo podoben italijan
skemu ali francoskemu rižu, pač 
pa tudi podolgovati trdi riž, ki 
se pri nas, v Nemčiji, vedno viš
je ceni. Potrebno bi bilo to
rej, da bi se zahodnonemški 
potrošnik temu rižu odrekel in 
se prevzgojil na izključno upo
rabo mehkih, hkrati pa dragih 
vrst italijanskega riža. Tisti pa, 
ki bo še nadalje hotel jesti po
dolgovati trdi riž, bo moral zanj 
tako drago plačati, da bo izgu
bil ves apetit za riž nasploh.»

Zahodnonemška uvozna stati
stika dokazuje, da predelovalci 
riža, ki jih ograža francoska in 
italijanska konkurenca, ne preti
ravajo, ko rišejo posledice usta
novitve novega tržišča za riž. Od 
127.530 ton riža, kolikor ga je 
bilo uvoženega v Zvezno repu
bliko Nemčijo leta 1962, ga je 
prišlo le 17.639 ton iz držav skup-

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Dobre 
možnosti za velike načrte. V teku 
večera se boste posvetili družin
skim vprašanjem.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Vaše 
navdušenje v pogledu nekega po
sla se bo znatno zmanjšalo. Ne 
opirajte svojega upanja na megle
ne obljube.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Ne 
jezite se zaradi novih težav, ki se 
pojavljajo. V srčnih zadevah ne 
bodite preveč zahtevni.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Ne pod
cenjujte sposobnosti svojih nas
protnikov. Novo poznanstvo bo 
spodbudilo vaše ambicije.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Odpovej
te se novostim, ki bi utegnile po
stati škodljive. Premagajte svojo

kofein bo prešel ves v tekočino, 
ki jo spijemo.

Dodajanje mleka kavi zmanj
šuje nevarnost kofeina, kajti mle
ko vsebuje posebne vrste maščob 
in beljakovin, ki vežejo nase ko
fein in se skozi črevesje zelo po
časi resorbirajo. Vse to vpliva 
na to, če se zbere v krvi hitro 
mnogo kofeina, ki naenkrat 
vzdraži živčevje ali pa če se po
časi nabirajo manjše količine, ki 
bodo stalno in pomalem dražile 
živce. Na ta način nam bo jasno, 
zakaj je pitje turške kave manj 
nevarno odnosno kvarno kot pa 
pitje tako imenovane dunajske 
črne kave. Dunajska črna kava 
se dolgo kuha in se pije iz ve
likih skodelic. Turška kava se ku
ha kratko časa, tako da usedlina 
pobere mnogo kofeina (okrog 
60—70 odst.) ter se razen tega 
pije iz malih skodelic, po malem 
in večkrat na dan. Kava «espres
so»^ ki je pri nas najbolj v na
vadi. bi bila nekako sredi med 
«turško» in «dunajsko», ker se 
naglo kuha, toda razmeroma več
ja doza kave ter dejstvo, da 
usedlina veže kaj malo kofeina, 
nam pove, da je ta kava zares 
«močna» in da pri uživanju take 
kave zaužijemo razmeroma mno
go kofeina.

Zanimivo je, da je ponekod 
ljudstvo samo našlo način, kako

je treba piti kavo, da ne bi ško
dovala. Pod vplivom kave zgine
jo depresije. Kava se navadno 
pije po jedi ali takrat, ko je vsa 
atmosfera takšna, da se človek 
želi vsaj za kratek čas osvobodi
ti skrbi, kar je v današnji dobi 
intenzivnega dela in stalne du
ševne napetosti zelo važno. Ljud
je, ki imajo visok krvni pritisk, 
kave ne smejo piti, vsaj v večjih 
količinah ne. Pri kavi je važen 
tudi njen okus in duh. Dolgotraj
no kuhanje na vse to vpliva, ker 
pri tem izginjajo eterična olja.

Tudi vrsta kave je važna. Ta
ko vsebujejo najnavadnejše vrste 
kave več kofeina kot pa npr. naj
finejše. Fina vrsta kave, tako ime
novana Santos, vsebuje okrog 1 
odst. kofeina, medtem ko ga na
vadne vrste vsebujejo 2,5 odst. 
Zato pa imajo fine vrste boljši 
okus in prijetnejši vonj. Zaradi 
teh razlogov je priporočljivo me
šanje.

Vidimo torej, da človeštvo po
seduje v kavi idealen nadomestek 
za alkohol in mamila, kajti kava 
Dosreduje v zmernih dozah dobro 
razpoloženje ter boljše sposobno
sti za duševno in fizično delo. 
V današnji industrijski dobi ter 
času motorizacije uživanje kave 
mnogo doprinaša h kvaliteti de
la, če je človek utrujen.

Dr. S. B.

ljubosumnost.
DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ugod

ne okoliščine bodo dokazale vred
nost vaših pobud. Nevarnost spora 
z ljubljeno osebo je že mimo.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) Ne 
pričakujte izrednih uspehov na 
področju, kjer niste najbolj pri
pravljeni. Ugoden trenutek za pri
jateljski sestanek.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Upoštevajte nasvete od vas bolj iz; 
kušenih oseb. Ne dovolite, da bi 
osebna prizadetost vplivala na ne

ko splošno odločitev.
STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 

Ce hočete rešiti neko zapleteno za
devo, bodite bolj realistični. Pre
jeli boste priznanje za neko ple
menito dejanje.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Posvetite se reševanju težavnega 
finančnega vprašanja. V soglasju 
z drago osebo boste sestavili zani
miv načrt.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) V 
nobenem primeru ne zaupajte svo
jih interesov tujim osebam. Neko
liko napeto vzdušje v družini.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Vaš pri
spevek bo odločilen za dosego 
odličnega materialnega uspeha. Ne 
trošite svojih sredstev po nepo- 
tri bnem.

nega tržišča, konkretno iz Ita
lije in Francije. Sicer pa so bi
le na vrhu seznama dobavite
ljev riža Nemčiji ZDA s 85.298 
tonami uvoženega riža, njim pa 
so sledile Latinska Amerika, Azi
ja, Egipt in Španija. Sele nato 
sta prišli Francija in ItaliJavNad 
polovico uvoženega riža ji! WT 
riž vrste podolgovatega trdega 
zrna, torej onega, ki se naj
bolj ceni. Ko pa se formira za
hodnoevropsko tržišče riža, bo 
cena najvažnejšim čezmorskim 
vrstam in sicer vrstam Pearl in 
Bluebonnet narastla po ocenah 
strokovnjakov skupnega tržišča 
za 23 odnosno za 17 odstotkov. 
Ce pa bo zahodnonevropska ra
ven cen naknadno usklanjena 
ravni cen riža v Franciji, se bo 
cena rižu vrste Pearl dvignila 
celo za 41 odst..

Zahodnonemški strokovnjaki, 
ki se ukvarjajo s problemi pre
delovanja in cene riža na trži
šču, smatrajo, da so tudi te oce
ne mnogo preskromne in se bo
jijo, da se bo cena podolgovate
mu trdemu rižu kaj kmalu 
povzpela tudi za 45 odstotkov. 
In tako bo kilogram riža, ki da
nes stane od 1,60 do 1,80 nem
ške marke, razmeroma kmalu, 
vsekakor do 1970, stal že od 2,30

do 2,80 marke, t.j. od 35Q do 450 
lir v naši valuti.

Da bi zavrl ofenzivo «na pod
ročju riža», ki so jo sprožili ita
lijanski in francoski strokovnja
ki, je zvezni minister za prehra
no Werner Schwarz že v februar
ju v Bruslju prikazal nekaj svo
jih pripomb k načrtu novih skle
pov in pri tem poudaril, da na
povedani sporazum: omejuje po
trošnikom svobodno izbiro, da 
jemlje tržišče deželam v razvoju, 
da ograža predelovalce riža na 
evropskem severu, da diskrimi
nira blago iz izvenblokovskih 
dežel ter da določba cene v od
nosu do interesov proizvajalcev, 
ne pa potrošnikov.

Na le prav gotovo utemeljene 
pripombe na račun maloevrop- 
ske avtarkije na področju riža, 
bruseljski agrarni politiki odgo
varjajo z argumentom, da bo s 
povišanjem življenjske ravni, po
sebno v Italiji, zmanjkalo delov
ne sile za rižna polja, povečana 
industrializacija na jugu pa da 
bo najboljše jamstvo proti zahod- 
nevropski hiperprodukciji riža.

Zahodnonemškim potrošnikom 
podolgovatega trdega riža pre
ostaja torej samo upanje, da bo 
zahodnonemška delegacija v 
Bruslju svoja popuščanja pri ne
kih drugih vprašanjih povezala 
s popuščanjem na področju riža. 
Državni sekretar Lahr je naja
vil, da bo zvezna vlada ubrala 
to pot, kar z drugimi besedami 
pomeni, da bo ngmška marka šla 
le «iz enega žepa v drugi žep», 
nemška gospodinja pa bo mora
la segati ali globlje v denarni
co, ali k piščancu postreči na 
mesto riža že klasični nemški 
krompir.

W. B.

7.00:
Radio Trst A
Koledar; 7.30: Jutranja 

glasba; 11.30: Šopek slovenskih 
pesmi; 11.45: Ameriški odmevi; 
12.15: Znameniti gorniki v Julij
skih Alpah «Reševavci v gorah»; 
12.45: Za vsakogar nekaj; 13.30: 
Glasba po željah; 17.00: Tržaški 
mandolin.ski ansambel; 17.20: 
Glasbeni kaleidoskop; 18.15: U- 
metnost, književnost in priredit
ve: 18.30: Glasba v sodobni druž
bi; 18.45: Tamburaški ansambli; 
19.15: «Potovanje na Mesec». Dra
matizirana zgodba; 20.00: Sport; 
20.30: Harmonija zvokov in gla
sov; 21.00: Simfonični koncert; 
V odmoru (21.30) Svet umet
nosti: Franc Jeza: «Spomin na 
slikarja Georgesa Braquea»; na
to Melodije v polmraku.

Trst
12.00: Plošče; 12.25: Tretja

stran; 13.40: Verdijeva opera
«Othello» — I. in II. dejanje.

Koper
6.15: Jutranja glasba; 7.00: Pre

nos RL: 7.15: Glasba za dobro ju
tro; 8.00: Prenos RL; 12.00: Opol
danski cocktail; 12.50: Turistične 
beležke; 13.00: Slavne arije; 13.40: 
Mala prodajalna plošč; 14.00: Me
lodije in ritmi; 14.30: Za oddih 
in razvedrilo; 15.30: Iz slovanskih 
oper; 16.15: Nastopajo pevci;
16.30: Otroški kotiček; 17.00: Ve
lika Edith Piaf; 17.40; Iz dunaj
skih operet; 18.00: Prenos RL; 
19.00: Orkester Zacharias, 19.30: 
Prenos RL: 22.15: Orkester Thiel- 
mans; 22.40; V. Novak: Trio, opus 
27; 23.00; Prenos RL.

Nacionalni program
6.30: Vreme na ital. morjih;

8.20; Naš jutranji pozdrav; 8.30: 
Glasbeni sejem; 8.50: Strani iz 
albuma; 9.15; Pesmi; 10.00: Oper
na antologija; 10.30: Radijska šo
la; 11.00; Sprehod skozi čas; 11.15:

Astronavtika 
na Angleškem 
učni predmet?
Koordiniranje tovrstne 
mladinske iniciative 
v Italiji

LONDON, 29. — Astronavtika 
bo verjetno v bližnji bodočnosti 
ena izmed obveznih učnih snovi 
v šolah Velike Britanije. Ta te
den bo 500 šol na Angleškem do
bilo po nekaj izvodov knjige, ki 
obravnava to snov in ki prvič 
poglobljeno opisuje znanstvena 
raziskovanja in napredek, ki ja 
bil dosežen v vesoljskih poletih.

Knjigo, ki je terjala dve leti 
napora, so sestavili pod priti
skom številnih zahtev, ki so pri
hajale od učiteljev iz vseh kon
cev dežele. Učitelji so zahtevali 
tehnični priročnik o tej snovi, 
toda priročnik, ki bi bil hkrati 
lahko dojemljiv, ki bi bil do
stopen učencem. In knjiga je bi
la že dotiskana na stroške britan
skega združenja za medplanetar
ne polete. Stala bo nekaj nad 
deset šilingov, to se pravi okoli 
tisoč lir. Kot se je izrazil taj
nik izvršnega odbora združenja, 
bo to poskus, kako uvesti astro
navtiko med obvezne učne pred
mete v šolah. Pri sestavi knji
ge so sodelovali strokovnjaki za 
posamezna področja in učbenik 
vsebuje med drugim zgodovino 
vesoljskih poletov, katerim po
sveča kar 18 poglavij. Učbenik 
je opremljen tudi s slikami in 
diagrami ter vsebuje popoln se
znam vesoljskih poletov in posku
sov od jeseni 1957 do danes.

Ce so se na Angleškem odlo
čili za tak način vzgoje mla
dine, prihaja iz Rima vest, da 
so tu ustanovili v okviru itali
janskega združenja za rakete 
(AIR) poseben odbor za modele 
raket in ki nosi naslov «Commis
sione italiana razzo-modellismo» 
(CIRM). Omenjeno komisijo se
stavljajo prof. Cesare Cremona, 
docent na neapeljskem vseuči
lišču in direktor revije «Missi
li», nadalje predsednik AIR prof. 
Antonio Eula, predstavnik itali
janskega aerokluba dr. Leonard 
Mariotti, predstavnik znanstvene
ga odbora pri obrambnem mini
strstvu general Vittorio Re ter 
direktor revije «Oltre il cielo — 
missili e razzi» ing. Armando 
Silvestri.

Komisija ima nalogo združiti 
ter podpirati iniciative mladine 
na področju misilistike, iniciati
ve, ki se danes vršijo nepoveza
ne in vsaka zase po vseh kon
cih in krajih. Nadalje ima ko- 
misija nalogo dajati nasvete, pod. 
pirati in strokovno pomagati 
mladini, ki se ukvarja s tovrst
nimi poskusi. Končno bo komi
sija imela nalogo, organizirati 
izstrelitve raket na vojaških iz- 
streliščih ali pa na primernih 
prostorih, ki bi jih dale na raz
polago javne ustanove ali zaseb
niki. Glavni cilj CIRM je ta, 
da bi se preprečila tovrstna de
javnost, ki je pogosto povezana 
s skrivnim izdelovanjem in ne
varnim preizkušanjem raket, kar 
je povezano z uporabo eksploziv
nih snovi. Hkrati pa bo komi
sija pomagala pridnim mladeni
čem, ki se posvečajo tej dejav
nosti, da se bodo vključili v on« 
poklice, ki jih astronavtika in mi- 
silistika danes nudi.
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SREDA, 30. OKTOBRA 1963
Koncert; 11.30: Mednarodni sa
lon avtomobilov v Turinu; 13.25: 
Ital. pesmi; 14.55: Vreme na ital. 
morjih; 15.15: Filmske in gleda
liške novosti; 15.45; Glasba in tu
rizem; 16.00: Program za naj
mlajše; 16.3Q; Lupijeve skladbe; 
17.25: Operna glasba; 18.40: Nea
peljska antologija; 19.10: Kmetij
ska oddaja; 20.25; Lahka glasba; 
21.05; Radijska igra: «Alcool di 
legno»; 22.15: Koncert.

II. program
7.35: Jutranja glasba; 8.35: Fau

sto Cigliano; 9.00: Ital. penta
gram; 9.15: Ritem in fantazija; 
10.35: Nove ital. pesmi; 11.00: Ve
sela glasba; 14.00: Pevci; 14.45: 
Plošče; 15.00: Ital. pesmi in plesi; 
15.15: Mali orkester; 15.35: Kon
cert v miniaturi; 16.00; Rapsodi
ja; 16.35: Orkestri; 17.35; Mala en
ciklopedija; 18.35: Enotni razred; 
18.50; Vaši izbranci; 19.50: Simfo
nična glasba; 20.35: Filmske no
vosti; 21.45; Glasba v večeru; 
22.10: Jazz.

III. program
18.30: Gospodarska rubrika;

18.40: Kulturni dogodki; 19.00:
Pizzettijeve skladbe; 19.15: Slo
vanska kultura: 19.30: Vsakove- 
černi koncert; 20.30; Revija revij; 
20.40: Bachov Koncert, opus 13; 
21.30; Claude Prey: «Il cuore ri
velatore»; 22.15: Saba kot pisa
telj; 22.45: Glasba danes.

Slovenija
5.00: Dobro jutro; 6.20: Tečaj 

makedonskega jezika; 8.05: Ju
tranji divertimento; 8.55: Pisani 
svet pravljic in zgodb; 9.25: Glas
ba ob delu; 10.15: Narodna glas
ba iz Finske; 10.45: Človek in 
zdravje; 10.55: Glasbeni intermez
zo: 11.00: Pozor, nimaš predno
sti: 12.05: Zabavna glasba; 12.15: 
KN — dr. Rebesko: Težki poro-
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di pri kravah; 12.25; Z domačimi

instrumentalnimi ansambli; 12.40: 
Lepe melodije; 13.30: Od solistov 
do orkestra; 14.05: Radijska šola; 
14.35: Znano in priljubljeno; 15.15: 
Zabavna glasba; 15.40; S Komor
nim zborom RTV Ljubljana; 
16.00: Vsak dan za vas; 17.05: 
Neznani Chopin; 17.35; Iz fonote
ke radia Koper; 18.00: Aktualno
sti doma in v svetu; 18.10: Por
treti partizanskih skladateljev: 
Marjan Kozina; 18.25: Zajc: Sim
fonija v c-molu; 18.45: Ljudski 
parlament; 19.05: Glasbene raz
glednice; 20.00: Ojstrah igra
Brahmsa; 20.40: Drugi kraji — 
druge melodije; 21.05: Vilim Mar
kovič: Triumfator; 22.10: Glasbe
ni intermezzo; 22.15: Skladke in 
priredbe Jožeta Privška; 23.05: 
Literarni nokturno; 23.15: Izložba 
plošč.

Ital. televizija
8.30 do 12.40: TV šola; 16.45: 

Nova srednja šola; 18.00: Program 
za najmlajše; 19.00: Dnevnik;
19.15; TV razprava: 20.15: Sport; 
20.30: Dnevnik; 21.05: Skupno živ
ljenje: «Drago pohištvo»; 22.15: 
Otvoritev avtomobilskega salona 
v Turinu- 23.05; TV dnevnik.

DRUGI KANAL
21.05: Dnevnik; 21.15: Film:

«Umazane roke»; 22.40: Zagrebški 
kvartet; 23.10: Snortne vesti.

Jug. televizija
17.30; Ruščina na TV; 18.00: Po

ročila; 18.05: Ursula Williams:
«Mošnja zlatnikov za najlepšo 
igračko» — slikanica; 18.20: «Na 
črko, na črko...» — oddaja za o- 
troke; 19.00: TV obzornik in kul
turna panorama; 19.30: Ekspedi
cija — potopisna reportaža; 20.00: 
TV dnevnik; 20.30: Propagandna 
;ddaja; 20.45: Ali poznate Buda 

Jhanka? — koncert popularnega 
alt-saksofonista in flavtista; 21.15: 
«Ljubljana» — dokumentarni 
film; 21.30: Poročila.
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OBRAČUN BOLNIŠKE BLAGAJNE TRGOVCEV

Prihodnle leto bodo znižali 
prispevke za zavarovanje

To je omogočilo varčevanje pri upravnih izdatkih
Včeraj popoldne, * začetkom ob 

J6. uri, je bil na pokrajinskem 
sedežu bolniške blagajne za tr
govce v Gorici občni zbor te usta
nove, ki se ga je udeležilo nad 
70 delegatov iz vse pokrajine. Do
sedanji predsednik blagajne dr. 
Antonio Scarano je na zborovanju 
podal poročilo o delu v letošnjem 
letu in določili so tudi smernice 
za delo v letu 1964.

Pri tem je zanimivo, da je bil 
stavljen predlog, naj bi v prihod
njem letu znižali prispevke za za
varovanje članov, kar je morda 
edinstven primer v sedanjem ča
su, ko se vse draži in cene rastejo. 
Na Goriškem je v blagajni vpi
sanih kakoh 7000 trgovcev, od te
ga okrog 3000 iz Gorice. Ti so 
razdeljeni na podlagi plačevanja 
dohodninskega davka v tri kate
gorije. V prvi kategoriji so trgov
ci, ki imajo do enega milijona lir 
davčne osnove; ti so letos plače
vali po 8.450 lir prispevka za 'bol
niško zavarovanje, po novem 
predlogu pa naj bi prihodnje leto 
plačevali po 7.200 lir.

V drugi kategoriji so tisti, ki 
imajo davčno osnovo od enega do 
poldrugega milijona lir in ki so 
letos plačali po 16.900 lir zavaro
valnine, prihodnje leto pa se jim 
bo ta znižala na 14.400 lir. V tret
ji kategoriji so trgovci, ki imajo 
davčno osnovo do treh milijonov 
lir (oni z davčno osnovo nad tri 
milijone so za sedaj po zakonu 
izključeni od bolniškega zavaro
vanja); ti so letos plačali po 19 
tisoč 700 lir, prihodnje leto pa 
naj bi plačali po 17.000 lir za za
varovanje.

Iz teh nekaj podatkov je raz
vidno, da je predlagano znižanje 
občutno. Kaj takega je omogočila 
štedljiva uprava, saj je upravni 
aparat znižan na minimum in ima 
urad poleg ravnatelja le še dve 
uradniški moči. Po tudi druge 
stroške so skrčili na minimum in 
vključno z najemnino, plačami, 
lučjo in pisarniškimi potrebščina
mi v prvem letu niso presegli 10 
milijonov lir, kar znaša okrog 14

odst. vseh izdatkov bolniške bla
gajne.

Tudi postopek pri reševanju u- 
pravnih poslov so skušali čimbolj 
poenostaviti in pospešiti, brez ne
potrebnih poti in stroškov.

Kar pa se tiče letošnjega delo
vanja blagajne navaja predsedni
ško poročilo med drugim nasled
nje podatke:

V obdobju od 1. januarja do 
31. avgusta letos je blagajna po
slala v razne bolnišnice in sana
torije 538 zavarovancev ali njiho
vih družinskih članov za skupaj 
7.125 dni ter so v ta namen po
trošili okrog 40 milijonov lir. V 
ambulanti pa je bilo pregledanih 
913 balnikov in 81 bolnikov so 
pregledali na domu, za kar je 
blagajna potrošila skupaj okrog 
13 milijonov lir.

Prav na podlagi teh podatkov 
so postavili v proračun za prihod
nje leto 10 milijonov za upravne 
stroške, 44 milijonov za stroške 
v bolnišnicah in skoro 16 milijo
nov za zdravniške preglede in za 
solidarnostni sklad. Vse to bodo 
predvidoma lahko krili s predla
ganimi znižanimi prispevki zava
rovancev.

Goriški in krminski 
trgovci za ponesrečence 
v Vaiontu

Preko zveze trgovcev za goriško 
pokrajino so prispevali za ponesre
čence v Vaiontu:

Stefania Milani, trgovina z gospo
dinjskimi potrebščinami, Ul. Rastel- 
lo 5.000; Krpan «Alpina», trgovina 
čevljev, Verdijev korzo 5.000; Giu
seppina Bensa Terpin, slaščičarna, 
Verdijev korzo 2.000; Pisani, urar- 
na, Ul. Oberdan 10.000; Braunizer 
& Magris, železnine. Ul. Leopardi 
5.000; Jožef Gorian, kuriva, Ul. U. 
Foscolo 5.000; Casabella, trgovina 
stekel in porcelana, Ul. Mazzini 
5 000 ; skupina javnih lokalov v Kr- 
mlnu 38.000 lir.
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POSLEDICE TEKMOVANJA V JUDU

Goričan se je vrnit iz Trsta 
z zlomljeno ključnico

Nesreča ženske iz Števerjana
Bolničarji na oddelku za prvo 

pomoč civilne bolnišnice v Ulici 
Vittorio Veneto so imeli včeraj 
polne roke dela s ponesrečenci. 
Nekateri so po prejeti pomoči za
pustili bolnišnico, ostali pa se mo
rajo zdraviti, ker so poškodhe 
hujše.

Okoli 11. ure so pridržali na 
zdravljenju 49-letntga Luigija Co- 
mellija iz Ul. Diaz. Zaradi udar
ca v desno ramo se bo moral 
zdraviti 15 dni. Uro kasneje so 
sprejeli na zdravljenje 17-letnega 
Livia Scuotta iz Gabrijelove uli
ce 47. V nedeljo se je v Trstu 
udeležil tekmovanja v japonski 
rokcborbi, imenovani judo. Med 
ruvanjem ga je nasprotnik s takš
no silo položil na tla, da mu je 
zlomil desno ključnico. V bolniš
nici se bo zdravil 20 dni.

Na zdravljenju- so pridržali tudi 
62-letnega Augusta Odorica s Tr
žaške ceste 60. Pri prometni ne
sreči blizu Krmina se je udaril 
v bok in desno stegno. Zdravil se 
bo 10 dni.

Zaradi nesreče, ki se je med 
kmečkim delom pripetila Viktoriji 
Dornik s Križišča v Steverjanu, se 
je ženska okoli 15. ure zatekla v

bolnišnico, kjer so ji obvezali ra
no na desni nogi. Zdravila se bo 
doma.

Marija Flego, stara 80 let, biva
joča v Drevoredu 20. septembra 
40, si je včeraj okoli 15. ure zlo
mila desno zapestje. V bolnišnici 
se bo zdravila približno mesec 
dni.

Pri prometni nesreči, ki se je 
okoli 16. ure pripetila v Ul. Aqui- 
leia, se je potolkel 62-letni Peter 
Nicolaucich iz Ul. Torre 19 v Kr- 
minu. Udaril se je v levo stran 
prsnega koša in se bo zdravil do
ma teden dni.

Med igranjem v otroškem vrtcu 
«Notre Dame» je okoli 17.30 pa
del in se udaril v glavo 4-letni 
Gianfranco Cocianni iz Ul. For
mica 6. V bolnici se bo zdravil 
10 dni.

Pri prometni nesreči, ki se je 
okoli 18.45 pripetila na križišču 
ulic Leoni in Casale, se je globo
ko ranil v levo roko 49-letni Pie
tro Passotto iz Ulice Lun-ghTsonzo. 
Po prejeti zdravniški pomoči je 
zapustil bolnišnico in odšel do
mov, kjer se bo zdravil kakšnih 
10 dni.

PRISPEVKI 
ZA PONESREČENCE 

V VAIONTU

V Podgori: Frančiška Delpin 
1.000 lir.

V Pevmi: Robert Uršič 500, 
Marija Primožič 200, Ettore 
Tesolin 500, Ljudmila Terzer 
1.000, B. M. 2.000, Štefanija 
Gravner 1.000 in Jožef Koršič 
1.000 lir.

Skupaj danes 7.200
2e objavljeno 115.420

Skupaj 122.620

Zimski urnik 
javnih lokalov

Pokrajinska zveza trgovcev v Go
rici sporoča, da bo stopil dne 1. no
vembra v veljavo zimski umik jav
nih lokalov, ki bo ostal v veljavi do 
14 maja 1964. Ta urnik je nasled
nji:

Odprtje: v Gorici in po vseh po
deželskih občinah se lokali odpirajo 
ob 6. uri.

Zatvoritev:
1. Restavracije, gostilne, kavarne, 

bari in prodajalne brezalkoholnih 
pijač v Gorici in po vseh drugih 
občinah na Goriškem se zapirajo ob 
24. uri.

1. Krčme s kuhinjo se v Gorici 
in na podeželju zapirajo ob 23. uri.

3. Osmice se v Gorici in na po
deželju zapirajo ob 21. uri.

Razni krožki (ENAL, CRAL, ACLI 
itd.) ostanejo odprti v Gorici, Gra- 
dežu in Tržiču do 24. ure. V gori
čkih predmestjih in drugih podežel
skih občinah pa do 23. ure. Zad
njim Je dovoljeno imeti odprto ob 
sobotah, nedeljah in praznikih do 
24 ure.

SKRBI FURLANSKIH INDUSTRIJCEV

Uvoz lesnih izdelkov 
škoduje domači industriji
Stolice, ki jih uvažamo iz Bolgarije in Jugo
slavije, so za 20 do 30 odstotkov cenejše od naših
Proizvajalci stolic na področju 

Manzana so zelo zaskrbljeni za
radi povečanega uvoza stolic iz 
Bolgarije in Jugoslavije. To bla
go, ki je za kakšnih 20 do 30 od
stotkov cenejše od blaga, ki ga 
proizvajajo lesne industrije v «co
ni stolic» v Manzanu, jim po
vzroča hudo konkurenco, ki sprav
lja v resno nevarnost domačo pro. 
izvodnjo. Da bi zmanjšali posle
dice, so se obrnili celo na zuna
nje ministrstvo, ki naj sprejme 
ukrepe, da se zaščiti domač pro
izvod. Industrijci iz Manzana pri
pominjajo, da utegne postati sta
nje kritičnejše, odkar Jugoslavija 
uvaža najmodernejše italijanske 
stroje za obdelavo lesa.

Od osrednjih oblasti se zahte
va zvišanje uvozne carine, ali pa 
sprememba določil, ki ščitijo do
mače blago. Ni izključeno, da so 
se te skrbi pojavil'' zaradi manj
ših zaslužkov maustrijcev, ki do
slej na tem področju niso imeli 
konkurence.

Zanimiva vsebina revije 
«Studi Goriziani»

Izšla je številka revije «Studi 
Goriziani», ki jo izdaja demokrist. 
jonsko središče za politične,.gospo
darske in socialne vede «Senator 
Antonio Pizzatti» v Gorici. Zad
nja številka, ki obsega meseca av
gust in september, prinaša v za
četku sindikalni članek, v kate
rem obravnava hude sindikalne 
spore, ki so povzročili gibanja 
delavcev CRDA v Tržiču in tek
stilnih delavk v Podgori. Članek 
ekonomsko-finančnega obeležja ob
ravnava denarno vprašanje v Ita
liji v tem letu, medtem ko je na
slednji članek posvečen «Pozab
ljenim dolinam emigrantov», ki so 
ravno Nadiške doline v Benečiji. 
Pisec priznava, da se ta svet ne 
razvija, da živijo na njem starci, 
mladina pa odhaja v tujino, V 
ilustracijo navaja tudi številke, 
ki zelo zgovorno prikazujejo pa
dec števila prebivalstva zaradi iz
seljevanja. V občinah Dreka, Gr
mek, Podbonesec, Sent Lenart, 
Speter, Sovodnje in Srednje se 
je število stalno naseljenega pre
bivalstva znižalo od 1951. leta do 
1962. leta za 2.000 enot in štejejo 
sedaj komaj 14.000 prebivalcev. 
Clankar, ki je napisal spis delo
ma reportažno deloma kot poro
čilo o položaju teh krajev, se iz
ogiba priznati narodno sestavo teh 
krajev, objavlja pa fotografijo kri
ža. na katerem so pritrjene tabli
ce v spnmin na misijonska leta. 
Nad tablicami, ki nosijo letnice

1884, 1903, 1920 in 1950, je sloven
ski napis «Reši dušo/ Spomin sv. 
misijona».

Po strokovnem članku o mestu 
kmetijstva v naši deželi je objav
ljen pogovor urednika revije z 
ljubljanskim županom inž, Marja
nom Tepino, katerega izvleček bo
mo objavili prihodnjič. K članku 
so priložene tri fotografije zuna
njosti in notranjosti Gospodarske
ga razstavišča ob sejmu Alpe- 
Adria. V kulturni rubriki se je 
kritik in slikar Fulvio Monai spo
prijel z Zigaino, enim izmed iz
redno talentiranih italijanskih sli
karjev, ki je razstavljal širom po 
svetu in tudi v Ljubljani. Izpod 
peresa časnikarja Erasta Borsatta 
je članek o goriškem športnem 
življenju, medtem ko kronika in 
polemike zaključujejo vsebino re
vije, ki je zares okusno priprav
ljena, tiskana na dobrem papirju 
in je nedvomno, kljub težnjam, ki 
jih zastopa, velikega pomena za 
našo pokrajino.

6. SLOVENSKI ŠPORTNI TEDEN

nes ni mogočo nakazati zmagoval
ca, ker bo nocoj prišla na vrsto 
druga polovica prijavljencev Sele 
po zaključku bodo lahko priredite
lji sestavili razpredelnico in izvedeli 
bomo tudi za ime zmagovalca ali 
zmagovalcev. Ni namreč izključeno, 
da prvo mesto ne bo ostalo last 
enega samega tekmovalca, ker je 
konkurenca zelo ostra, kar se je 
videlo že sinoči. Na začasni lestvi
ci sta namreč dva na prvem mestu 
z istim številom točk. Razpredelni
ca tekmovanja je po prvem dnevu 
naslednja:

MOŠKI
1.-2. Dovgan M. in Kova

čič L. (Škamperle) 78 točk
3. Afrič W. (Škamperle) 77
4. Afrič L. (Škamperle) 74
5. Grahonja S. (Rocol) 72
6. Grahonja M. (Rocol) 69
7. - 8. Abram L. in Gom

bač E. (Škamperle) 68
9. Sosič B. (Škamperle) 66

10 Žiberna D. (Škamperle) 65
11. Grahonja U. (Rocol) 64
12. - 13. Drasič F., Peric D.

(Škamperle) 63
14. Dougan J. (Škamperle) 62
15. Udovič S. (Škamperle) 61
16 - 17. Košuta D., Udovič S.

(Škamperle) 60
18. . 19. Udpvič D. (Škam

perle), Žagar R. (Dom) 59
20 Pilat D. (Cankar) 57
21. Bisin S. (Križ) 56
22. Strgovšek (Križ) 53

Sledijo ostali. Tekmovanja se
udeležilo 41 prijavljencev.

DEKLETA

1. Colombin M. (škamper.) 68
2. Strozzi M. (Škamperle) 60
3. - 4. Kravos A., Prelc R.

(Škamperle) 44
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Streljanje na sporedu 
četrtega dne tekmovanja

Nocoj preostala polovica v borbi za točke na tarči
Bolj mimo sinoči na stadionu, kjer Je prišlo v četrtem dnevu 6. 

slovenskega športnega tedna do tekmovanja v streljanju. V napol za
temnjeni dvorani z razsvetljenimi tarčami na odru Je vladala tišina. 
Le pokanje pušk in tu pa tam pohvalni vzklik, ko je kak tekmovalec 
zadel v sredo. In teh ni bilo malo.

Tekmovanje se je odvijalo brez 
ovir, mirno in disciplinirano. Tek
movalci in tekmovalke so si sledili 
drug za drugim v borbi za plasma 
posameznikov in tudi ekipno. Da

je

SINDIKALNA KRONIKA

Danes opoldne in zvečer 
stavka šoferjev ATA
Stavko napovedujejo tudi za 31. oktober ter l.in 2. november

Včerajšnja stavka osebja zapo
slenega pri podjetju ATA, ki vzdr. 
žuje avtobusni promet na mest
nih progah, je popolnoma uspela. 
Nadaljevala se bo še danes od 
12.30 do 13.30 in od 19.30 do 20.30. 
Ker se ravnateljstvo še vedno 
upira ugoditvi zahtev delavskega 
kolektiva, bo po vsej verjetnosti 
stavka proglašena tudi 31. okto
bra ter 1. in 2. novembra.

Šahisti z Jesenic 
so zmagali v Čedadu

Preteklo nedeljo je bilo v Čedadu 
povratno srečanje med šahisti z Je
senic v Sloveniji in člani šahovske
ga krožka iz Čedada. Pri prvem 
srečanju na Jesenicah so zmagali 
domačini in tudi v nedeljo so Je
seničani odnesli zmago.

Igrali so na dvanajstih deskah in 
borba je bila prej dolga in včasih 
tudi napeta. Končni rezultat pa je 
bil 8 in pol točke za Jesenicé in 
3 in pol za domačine. Od teh sta 
zmagala samo dva in sicer Brollo 
in Rizzi.

Srečanje je poteklo v prijatelj
skem vzdušju. Gostje so si ogledali 
tudi nekatere čedadske zanimivosti.

VERDI. 17.15: «La rimpatriata», W. 
Chiari in D. Boschero. Italijanski 
črnobeli film, mladini pod 18. le
tom prepovedan.

CORSO. 17. in 20.45: «Il gattopar
do», B. Lancaster, C. Cardinale in 
A. Delon. Cinemascope v barvah.

VITTORIA. 17.15: «Le pistole di 
Zorro», L. La Rue in F. St. John. 
Ameriški črnobeli film. Zadnja 
predstava ob 21.30.

CENTRALE. 16.30: «Il boia arriva 
all’alba», A. Todd in E. Portman 
Ameriški črnobeli film. Zadnja 
predstava ob 21.30.

5. Kravos M. (Škamperle) 42
6. Švab N. (Škamperle) 40
7. Godina G. (Škamperle) 36

Nocoj ob 20. uri se bo tekmova
nje v streljanju nadaljevalo z na
stopi predstavnikov PD Cankar, 
Banov, Barkovelj in Zgonika.

DANES, 30. t. m. — ob 20. streljanje 
Četrtek. 31. t. m. — ob 20- odbojka 
Petek, 1- nov. — ob 9. med dvema ognjema 

ob 11. telovadba
ob 8. planinsko-orientacijski pohod 

Start na Proseku izpred go
stilne Dolenc 

ob 18. šah
ob 20 namizni tenis (ženske), pol

finale madinrev in zaključek 
tekmovanja moških 

ob 20- košurka 
ob 8 atletika 
ob 15. raltye in gimkana

Ponedeljek, 4. nov. — ob 9. košarka
ob 9. tek čez drn in strn 
ob 17- odbojka
ob 19. zaključek in razdelitev 

nagrad

Sobota, 2. nov. 
Nedelja, 3- nov.
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ODBOJKARJI V PORDENONU

Velik napredek ekipe 
Dom iz Gorice
Domov se je vrnila s pokalom

v
nju

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna D’UDINE, Ul. 
Rabatta 18, tel. 21-24.

finalnem pokalnem tekmova- 
v odbojki za prvenstvo Treh 

Benečij, je v svoji kategoriji nasto
pila tudi goriška šestorka Dom, ki 
si je pravico nastopa v finalnem 
kolu pridobila z zmago nad ekipo 
iz Turjaka. Tekmovanje, ki Je bilo 
v nedeljo v Pordenonu, Je priso
stvovalo mnogo navijačev. Vsega 
skupaj je nastopalo 11 ekip: 4 žen
ske, 4 moške sen in 3 jun.

Tega tekmovanja se bodo Domov- 
ci vedno spominjali. Spominjali se 
bodo dneva, ko so dosegli prvi vid
ni uspeh: srebrni pokal. Z igro, ka
kršne niso še nikoli prej pokazali, 
so osvojili drugo mesto v kategoriji 
juniorjev. Pokazali so se zelo pri
pravljene, igrali so skoro brez teh
ničnih napak čeprav so sodili sod
niki, ki so zelo pazili na pravilnost 
Igre. Njihov prvi nasprotnik je bi
la ekipa Marzotto iz Valdagna, ki 
je pred leti nastopal celo v B ligi. 
2e v začetku ni bilo mogoče mi
sliti na zmago; vendar je prav ma
lo manjkalo, da bi si Dom zagoto
vil zmago. V prvem setu je pre
pričljivo zmagal, drugega pa si je 
sam zapravil V tretjem je zopet 
prijel vajati v roke in vodil do pol 
tekme; nakar so igralci Marzotto 
bolj pritisnili dokler si niso zago
tovili polnih petnajst točk in zma
go. Domovci so se hitro nato ma
ščevali za poraz v tekmi proti sta
rim znancem iz Turjaka, Llbertas. 
Ta ekipa se je le malo upirala na
padu gorlških atletov; znano je, da 
ne razpolaga z dovolj prepričljivo 
tehnično igro. Napak Llbertas je bi. 
lo na pretek Dva seta proti nič, ki 
ji je zadal Dom, jasno dokazujeta 
na premoč slednjih. V večernih 
urah pa je bilo nagrajevanje v novi 
sejemski dvorani. Ploskanja je bilo 
na pretek. Najprej predaja pokala 
za prvo mesto ženski ekipi Bora, 
ki je napravila res senzacijo, nato 
tržaškim gasilcem, slednji pa so bi
li Domovci. Zelo veseli so se nato 
vračali v Gorico Cejevt atleti: raz
lika je bila le v tem, da so s se
boj imeli lep pokal, ki bo doka
zoval ta velik napredek slovenske 
ekipe.

F. I.

DVIGANJE UTE2I

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo dnevno temperaturo 16 sto
pinj Celzija ob 12. uri in najnižjo 
6 stopinj nad ničlo ob 4.10. Povpreč
na dnevna vlaga 53-odstotna.

TOKIO, 29. — Japonec Shiro In- 
cbinose je dosegel nov svetovni re
kord v nategu za bantam kategori
jo. Novi rekorder je dvignil 108 kg, 
kar je za pol kg boljše od prejšnje
ga rekorda, ki Je od 1959. leta pri
padal njegovemu rojaku Miyaeju.

ŠZ BOR
obvešča vse udeležence planinsko • 
orientacijskega pohoda, da v smislu 
člena 22 razpisa 6. slovenskega 
športnega tedna spreminja čl. t® 
tako, da lahko ekipe nastopijo » 
planinsko - orientacijskem pohodu 
Z DVEMA ALI S TREMI ČLANI 
In ne samo s tremi.

DRUŠTVA, KI BI HOTELA 
SPREMENITI PRIJAVLJENO SE
STAVO EKIP, LAHKO TO STORE 
POL URE PRED STARTOM NA 
ZBIRNEM MESTU.

VČERAJ V ZAGREBU

Prvi trening 
jugoslovanske 
reprezentance 
za tekmo s CSSR

ZAGREB, 29. — Jugoslovanska 
nogometna reprezentanca je danes 
začela s pripravami za nedeljsko 
tekmo proti CSSR. Zelo verjetno 
bodo plavi nastopili v naslednji po
stavi: šoškič, Belin, Braun, Rada- 
dovič, Vasovid, Perušič, Samardžid,
Kovačevič, Zambata, Šekularac in 
Skoblar.

Češkoslovaški nogometaši, ki so 
danes v trening tekmi premagali 
mešano moštvo Prage 6:1, bodo pri
speli v Zagreb 1. novembra. ______________________________
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V ORGANIZACIJI GINNASTICI TRItSTINC

ODBOJKA (polfinale)
31. t.m.
ŽENSKE
ob 20.00 Dijaški dom-Cankar 
MOŠKI
ob 20.30 Zgonik-Dotn (Rojan) 
ob 21.00 Skamperle-Di jaški 

dom
ob 21.30 Rocol-Cankar A 
ob 22.00 zmagovalec dvoboja 

Zgonik-Dom 
proti zmagovalcu 
Skamperle-Dljaški 
dom

SZ BOR
TELOVADNI ODSEK 

Danes bo ob 17. uri redna 
telovadba za deklice.

I in 4. novembra v Trstu
italijansko prvenstvo
v orodni telovadbi za ženske

124 tekmovalk za nastope v štirih kategorijah
TRST, 29. — Stoštirindvajset telovadk iz cele Italije, ki bodo za

stopale barve 38 klubov, se bo udeležilo letošnjega italijanskega dr
žavnega prvenstva v orodni telovadbi, ki bo v okviru praznovanja 100. 
obletnice obstoja Ginnastice Triestine 3. in 4. novembra v našem me
stu. Tekmovanje bo v telovadnici tržaškega kluba.

Tekmovalo se bo v štirih skupi 
nah. V juniorski skupini jih bo na
stopilo 14, v seniorskl pa 9.

Članice, ki se bodo potegovale z 
nastopi na bradlji, gredi, v prosti 
vaji in v preskoku konja, za naslov 
italijanske prvakinje, so: Adriana
Biagiotti (Truria Prato), Marinel
la Cairo!! (Ginnastica - Legnano), 
Graziella Minuzzoli (Virtus - Bolo
gna), Annamaria Garitta (Ginnasti
ca - Turin), Lisahetta De Maria (Ju. 
ventina - Milan), Gabriella Pozzuo- 
lo (Andrea Dorla - Genova), Attilia 
Solzsi (US Sestri Ponente - Geno
va),Renzo Poletto (Reyer - Benet
ke) in Maria Grazia Colman (Ju
ventus • Belluno).

Nastopi za italijanski naslov bo
do po naslednjem razporedu:

V NEDELJO — ob 14.30 začetek 
in zaključek prvenstva začetnic;

ob 21. prvenstvo juniork in se- 
niork.

V PONEDELJEK — ob 8.30 pr
venstvo za naslov prvakinj na po
sameznih orodjih.

ODBOJKA

BUKAREŠTA, 29. — V tekmi to
lažilnega turnirja evropskega pr
venstva v odbojki je Italija prema
gala Holandsko 3:2.

Italija nastopa v skupini, kjer se 
reprezentance potegujejo za mesta, 
ki gredo od 9. do 17.

Agatha Christie: DESET

ZAMORČKOV 
ŠLO JE21.

«Seveda, prosim.»
Moža sta zapustila teraso In stopila navzdol proti morju. Ko 

sta bila dovolj oddaljena, je rekel Armstrong:
«Rad bi se z vami posvetoval.»
Lombard je rekel začudeno:
«Oprostite, toda jaz nimam nobenega zdravniškega znanja.»
«Ne, ne — rad bi se pogovoril z vami na splošno o našem 

položaju.»
«No. to je pa seveda nekaj drugega.»
Armstrong je rekel:
«Povejte ml odkrito, kaj mislite o našem položaju?»
«Nekam nenavadno se ml zdi vse skupaj.»
«Kaj mislite o tej ženski? Ali sprejemate Biorovo teorijo?»
Filip je puhnil dim v zrak in rekel ;
«Sama na sebi se mi zdi popolnoma sprejemljiva.»
«Da, točno,» je rekel Armstrong z olajšanjem. Filip Lombard 

se mu nikakor ni zdel neumen.
Ta pa je nadaljeval:
«Seveda, če predpostavljamo, da jima je uspelo Izvršiti uboj 

o pravem času. In ne vem, zakaj ga ne bi bila mogla. Kaj misli
te, da sta pravzaprav storila? Alt sta zastrupila staro gospo?»

Armstrong je rekel počasi;
«Mogoče je bila vsa stvar. še bolj enostavna. Zjutraj sem

vprašal Rogersa, kakšno bolezen je imela gospa Brady. Nje
gov odgovor Je bil dovolj jasen. Ne da bi se spuščal v zdrav
niške podrobnosti, lahko rečem, da se uporablja pri neki obli
ki srčne bolezni amilov nitrit. Kadar dobi bolnik srčni na
pad, odpre cevko z amilovim nitritom in ga inhalira. če bol
niku ne damo amilovega nitrita, potem — no potem so posle
dice lahko usodne.»

Filip Lombard Je rekel zamišljeno:
«Torej tako enostavna je ta stvar! No, potem Je moralo 

biti res zapeljivo.»
Zdravnik Je prikimal.
«Da, za to ni potrebno nobeno dejanje. Ni si treba preskr

beti arzenika, ni ga treba dajati žrtvi — nič nam ni treba 
storiti — le žrtvi nekaj odrečemo. In Rogers je hitel ponoči 
po zdravnika in oba sta bila prepričana, da ne bo nikoli nih
če izvedel, kaj se Je pravzaprav zgodilo.»

«In tudi če bi kdo zvedel, se jima ne bi moglo ničesar do
kazati,» je dodal Filip Lombard.

Nenadoma je namršil obrvi.
«Seveda— zdaj šele razumem...»
Armstrong ga je začudeno vprašal:
«Kaj hočete s tem reči?»
Lombard je rekel;
«Reči hočem, da šele zdaj razumem ta Zamorski otok. Ne

kateri zločini se ne dajo dokazati in zločinci ostanejo seveda 
nekaznovani. Tako na primer zločin obeh Rogersov. Ali pa 
zločin starega Wargrava, ki je izvršil svoj zločin strogo v me
jah zakona.»

Armstrong Je vprašal z ostrim glasom: «Ali res verjamete 
to zgodbo?»

Filip Lombard se je nasmehnil.
«Seveda verjamem. Wargrave je umoril Edvarda Seto- 

na, kakor da mu Je porinil bodalo v hrbet. Bil pa je toliko 
pameten, da je to storil kot sodnik v sodniški halji in lasu

lji. In tako mu ni mogoče dokazati zločina na običajen način.»
Nenadoma se je posvetilo v glavi tudi Armstrongu.
«Umor v bolnišnici. Umor na operacijski mizi. Varno — 

da, popolnoma varno!»
Filip Lombard je nadaljeval:
«Odtod torej — gospod Owen — odtod torej — Zamorski 

otok!»
Armstrong je globoko zadihal.
«Zdaj se bo dalo mogoče vse pojasniti, čemu so nas prav

zaprav spravili na ta otok?»
Filip Lombard je rekel:
«Kaj mislite vi?»
Armstrong je takoj odgovoril:
«Premislimo malo, kako je umrla ta ženska! Kakšne teo

rije so možne? Rogers jo je umoril, ker se je bal, da ne bi 
vsega izdala. Druga možnost; izgubila je živce in se je sama
končala.»

Filip Lombard je rekel:
«Torej samomor...»
«Kaj pravite na to?»
Lombard je rekel:
«To bi bilo možno — če bi le ne imeli prej podoben slučaj 

z Marstonovo smrtjo. Dvà samomora v teku dvanajstih ur je 
nekoliko preveč! In nikar mi ne govorite, da je Anton Mar- 
ston, ta krepki mladenič z jeklenimi živci in majhnimi mo
žgani, obupal, ker Je povozil dva otroka, in si vzel življenje — 
ne, to bi bilo smešnol In potem, kje je dobil strup? Kolikor 
je meni znano, ne nosi nihče tako hud strup kar tako s se
boj v malem žepu. No, to že spada v vašo stroko!»

Armstrong je rekel:
«Nihče ne nosi kar tako s seboj kalijevega cianida. To bi 

storil le nekdo, ki bi nameraval uničiti osje gnezdo.»
«Torej kak vnet vrtnar al J kmetovavec? Anton Marston 

že ne! To zadevo s cianidom je treba na vsak način nekoliko

pojasniti. Anton Marston je nameraval napraviti samomor, še 
preden je prišel sem, in se je na to pripravil — ali pa —» 

Armstrong ga je čudno pogledal;
«No, kaj?»
Filip Lombard je rekel:
«Ali moram jaz povedati do konca? Saj imate že vse na 

koncu jezika! Anton Marston je bil, seveda, umorjen.»

Doktor Armstrong je globoko zadihal.
«In gospa Rogers?»
Lombard je rekel počasi:
«To bi že verjel (čeprav s težavo), da je Anton Marston 

napravil samomor, če ne bi šlo tudi za gospo Rogersovo. Prav 
tako bi verjel (in to z lahkoto), da je napravila gospa Rogers 
samomor, če ne bi bil nepričakovano umrl tudi Anton Mar
ston. Prav lahko bi verjel, da je Rogers spravil svojo ženo na 
drugi svet — če ne bi bil Anton Marston nepričakovano umrl- 
Pojasniti moramo torej dva smrtna slučaja, ki sta si sledila 
hitro drug za drugim.»

Armstrong je rekel;
«Mogoče vam lahko pri tem pomagam.»
In povedal mu je, da sta po Rogersovem pričevanju izgi

nila dva porcelanasta kipca.
Lombard je rekel:
«Ah, da, porcelanasti zamorčki... Sinoči pri večerji jih je 

bilo prav gotovo še deset, In sedaj pravite, da jih je osem?»
Doktor Armstrong je deklamiral:
Deset zamorčkov šlo je zvečer v gostilno jest,
je eden preveč jedel, je padel v nezavest.
Devet zamorčkov b’lo je pokonci pozno v noč,
je eden spal predolgo, jih osem šlo je proč.

(Nadaljevanje sledi)
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